
مقایسه و بررســی آمار تولید و فروش ایران خودرو و سایپا نشان می دهد که 
در آبان ماه امسال در مجموع قریب به ۷۰ هزار دســتگاه خودرو تولید شده 
که بیش از ۵۸ هزار دستگاه آن تجاری و روانه بازار شده است؛ علیرغم اینکه 
ایران خودرو در این ماه بخشــی از تولیدات ناقص ماه های پیش خود )به جز 
محصولات خانواده پژو و هایما( را تکمیل و تجاری کرده است اما سایپا بالغ بر 
۱۴ هزار خودرو احتمالا ناقص در آبان ماه سال جاری تولید کرده که قابلیت 
تجاری سازی نداشته است.به گزارش ایســنا، گزارش عملکرد تولید و فروش 
خودروسازان بزرگ کشور نشان می دهد  که ۶۹ هزار و ۹۴۹ دستگاه خودرو 
در آبان ماه امسال تولید شده است. از سوی دیگر از مجموع خودروهای تولید 
آبان ماه و پیش از آن ایران خودرو وسایپا برای ۵۸ هزار و ۸۷۲ دستگاه خودرو 

فاکتور فروش صادر شده اســتطبق آمار، از مجموع ۴۰ هزار و ۳۸۷ دستگاه 
تولیدی گروه صنعتی ایران خودرو در آبان ماه امسال، ۲۵ هزار و ۵۷۰ دستگاه 
محصولات خانواده پژو است که ۲۴ هزار و ۳۱۰ دستگاه آن تجاری شده است 

و. ۱۲۶۰ دستگاه آن ناقص مانده است و قابلیت تجاری سازی نداشته است.
 تولید محصولات خانواده ســمند در هشتمین ماه ســال ۱۴۰۰ نیز ۴۶۹۸ 
دستگاه بوده است اما این خودروساز بخشی از تولیدات ناقص ماه های پیش تر 
خود را تکمیل کرده و بدین ترتیب در آبان ماه در مجموع ۵۱۸۶ دستگاه از این 
محصولات را تجاری کرده است.علاوه  بر این در این مدت، ۴۱۴۱ دستگاه دنا، 
۳۹۵۵ دستگاه رانا و ۱۶۴۸ دستگاه تارا در مجموعه گروه صنعتی ایران خودرو 
تولید شده است. برای هر ســه این خودروها نیز همچون سمندها، بخشی از 

تولیدات ماه های قبل تکمیل شده و در آبان ماه تجاری شده است.ایران خودرو 
در آبان ماه ۱۴۴ برای ۴۶۸۱ دستگاه دنا، ۷۰۵۲ دستگاه رانا و ۲۰۳۶ دستگاه 
تارا فاکتور فروش صادر کرده است.ایران خودرو همچنین در ماه هشتم امسال، 
۳۷۵ دستگاه هایما تولید کرده است که ۳۵۰ دستگاه آن قابلیت تجاری سازی 
داشته و به فروش رسیده است.  بر این اســاس در مهرماه امسال، ۳۴ هزار و 
۴۴۸ دستگاه خودرو گروه صنعتی ایران خودرو تجاری شده و ۱۸۹۴ دستگاه 
ناقص باقی مانده است.در مجموع گروه صنعتی ایران خودرو در آبان ماه امسال 
برای ۴۳ هزار و ۶۱۶ دستگاه خودرو، فاکتور فروش صادر کرده است.۱۵ هزار 
و ۲۵۶ دستگاه از بالغ بر ۲۹.۵ هزار دستگاه تولیدی آبان ماه سایپا ناقص ماند.

در دیگر خودروساز بزرگ کشور )ســایپا( نیز در مدت یک ماهه آبان ماه ۲۹ 

هزار و ۵۶۲ دستگاه خودرو تولید شده اســت. در مقابل برای ۱۵ هزار و ۲۵۶ 
دستگاه خودرو نیز فاکتور فروش صادر شده است.ســایپا نیز علیرغم اینکه 
تعدادی از وانت ۱۵۱ های تولیدی ماه های پیش را در آبان ماه تکمیل و تجاری 
کرده است، اما نتوانســته همه تیباها و شاهین های تولیدی این ماه را تجاری 
کند.  به تفکیک آمار، گروه خودروسازی سایپا در مجموع در ماه هشتم سال 
جاری ۲۱۷۶ دستگاه وانت پراید )سایپا ۱۵۱( تولید کرده اما ۳۱۴۴ دستگاه 
از این محصول را تجاری کرده است.   در مقابل اما در این مدت ۲۴ هزار و ۵۳۳ 
دستگاه از محصولات خانواده تیبا و ۲۸۵۳ دستگاه شاهین تولید شده است 
که به ترتیب برای ۱۰  هزارو ۵۷۲ دستگاه از محصولات خانواده تیبا و ۱۵۴۰ 

دستگاه شاهین صورت مالی ثبت شده است.

پس از اینکه فدرال  رزرو آمریکا اعلام کرد که در ماه مارس 
به محرک خرید اوراق قرضه پایان می دهد تا در سال آینده 
۳ افزایش نرخ بهره را برای مقابله با تورم شدید ایجاد کند، 
سهام آسیایی وال استریت افزایش یافت.به گزارش ایسنا و 
به نقل از رویترز، بازده اوراق قرضه در حالی افزایش یافت که 
دلار پس از سقوط یک شبه به دلیل از بین رفتن حمایت ها 
تثبیت شد و قیمت طلا همراه با نفت خام افزایش یافت. 
جروم پاول، رئیس فدرال رزرو در کنفرانس خبری گفت: 

اقتصاد دیگر نیازی به حمایت بیشتر سیاست ندارد.شاخص 
نیکی ژاپن ۱.۶۷ درصد صعود کرد و شاخص تایوان ۰.۶۲ 
درصد افزایش یافت. با این حال، سهام چین با کاهش ۰.۱۲ 
درصدی شاخص بلو چیپ ســقوط کرد و گسترده ترین 
شاخص سهام آسیا و اقیانوسیه ام اس سی آی ۰.۲۶ درصد 
افزایش یافت.کمیته بازار آزاد فدرال )FOMC( سناریویی 
را ارائه کرد که همه گیری کووید- ۱۹ علی رغم ظهور سویه 
امُیکرون، جای خود را به مجموعه ای از شرایط اقتصادی 

خوش خیم می دهد و با کاهش تورم تا حد زیادی نرخ های 
بهره نسبتا افزایش می یابد.تاپاس استریکلند، اقتصاددان 
بانک ملی اســترالیا گفت: پاول فکر نمی کرد فدرال رزرو 
پشت منحنی مبارزه با تورم باشــد. بازارهای پول شانس 
خوبی برای اولین افزایش فدرال رزرو تا ماه مه دارند و به 
دنبال آن در سپتامبر و دسامبر افزایش می یابند، اگرچه 
افزایش نرخ سه چهارم واحدی تا فوریه ۲۰۲۳ به طور کامل 

قیمت گذاری نشده است.

یک پژوهشگر سوانح طبیعی گفت: اگر قبلا نگران ریزش 
ســاختمان ها در زمین لرزه های ۶ ریشتر و بیشتر بودیم، 
اکنون ترک های ایجاد شده از محل فرونشست زمین روی 
ساختمانهای روستایی و شهری باعث شده تا نگران بروز 
زلزله هایی با شدت ۴ ریشتر باشیم؛ محمدجواد بلورچی 
همچنین بیان کرد که رفســنجان، قطب پسته ایران به 
دلیل فرونشست سالیانه ۳۰ سانتی متری به کانون تولید 
زغال پســته تبدیل شده اســت.به گزارش ایسنا، چالش 

فرونشست زمین، بیخ گوش شهرها و روستاهای کشور قرار 
دارد و نمونه هایی از تاثیر فرونشست بر واحدهای مسکونی 
در مناطق خشک و نیمه خشــک همچون اصفهان دیده 
می شود؛ هرچند پس از انتشــار اخباری مبنی بر تخلیه 
شهرک نیروی هوایی اصفهان به دلیل موضوع فرونشست، 
این موضوع تکذیب و اعلام شد که ترک های عمیق خانه های 
این شهرک به دلیل بازسازی نشدن ساختمان های آن و 

قدمت حدود ۵۰ ساله این منازل بوده است.

نیمی از روستاها مقاوم سازی شده است
با این حال نمی توان، چالش مخاطراتی همچون زلزله، 
ســیل و فرونشســت را تکذیب کرد و در این خصوص 
خانه های روستایی بیش از واحدهای شهری از خطرات 
سوانح طبیعی دچار آسیب می شوند. البته از حدود حدود 
۴۰ هزار روستای بالای ۲۰ خانوار در کشور با اجرای طرح 
هادی تاکنون ۲۱ هزار روستا نوسازی و مقاوم سازی شده 
که شامل ۵۲ درصد خانه های روستایی کشور می شود.  

شــورای نیویورک ســیتی در اقدامی با هدف عبور از 
سوخت های فسیلی و استفاده از منابع انرژی پاک تر، 
به ممنوعیت استفاده از گاز طبیعی در ساختمان های 
جدید رای داد.به گزارش ایســنا، طبق رای شــورای 
نیویورک ســیتی که در وب سایت شورای شهر پخش 
شد، ساختمان های جدید در بزرگترین شهر آمریکا با 
۸.۸ میلیون سکنه، باید از برق برای گرمایش و پخت و پز 
استفاده کنند.قانون جدید در کوتاه مدت تاثیر چندانی 
در کاهش آلایندگی در نیویورک سیتی نخواهد داشت 
زیرا ساختمان های قدیمی تر متعدد شامل آن نمی شوند 
و ساختمان های جدید در هر صورت از برقی استفاده می 
کنند که با استفاده از سوخت های فسیلی تولید می شود. 
اما در بلندمدت آلایندگی کربن کاهش پیدا خواهد کرد 
زیرا ایالت نیویورک قصد دارد استفاده از سوخت های 
فسیلی برای تولید برق را متوقف کند.این قانون شامل 

ساختمان های جدید با ۷ طبقه تا پایان سال ۲۰۲۳ و 
ساختمان های دارای بیش از ۷ طبقه در سال ۲۰۲۷ می 
شود. استثناهایی برای ساختمان های جدید که محل 
برخی فعالیتها شامل تولید، بیمارســتان، آشپزخانه 
تجاری و خشکشــویی هســتند، وجود دارد.تاکنون 
پرجمیعت ترین شهر آمریکا که استفاده از گاز طبیعی 
را در ساختمان های جدید ممنوع کرده بود، سن خوزه 
کالیفرنیا با حدود یک میلیون ســکنه بود. آلایندگی 
کربن آمریکا از محل سوخت های فسیلی در سال ۲۰۲۰ 
به پایین ترین حد از ســال ۱۹۸۳ رسید اما انتظار می 
رود حدود هفت درصد در ســال ۲۰۲۱ رشد کند زیرا 
تامین کنندگان برق به دلیل افزایش چشمگیر قیمت 
گاز، زغال سنگ بیشتری برای تولید برق سوزانده اند.با 
این حال اقدام نیویورک سیتی برای برقی سازی همه 
ساختمان ها به معنای آن است که مصرف کنندگانی 

که به جای گاز از برق برای گرمایش استفاده می کنند، 
هزینه بیشتری را باید پرداخت کنند. زمستان امسال 
یک خانوار معمولی در شمال شرق آمریکا ۱۵۳۸ دلار 
برای گرمایش خانه با استفاده از برق باید پرداخت کنند 
در حالی که هزینه استفاده از گاز حدود ۸۶۵ دلار است.

طبق آمار انرژی فدرال، تقریبا نیمی از برق تولید شده 
در ایالت نیویورک از ابتدای امسال تاکنون از سوختن 
سوخت های فسیلی )۴۵ درصد از گاز و چهار درصد از 
نفت( بوده است و ۲۴ درصد دیگر از نیروی هسته ای و 
۲۲ درصد از برق آبی بوده است.آلایندگی کربن بخش 
نیرو در ایالت نیویورک در آینده باید کاهش پیدا کند 
زیرا این ایالت قانونی را در سال ۲۰۱۹ تصویب کرد که 
الزام می کند تا ســال ۲۰۴۰ همه برق تامین شده، از 
منابع انرژی پاک و عاری از کربن مانند تجدیدپذیرها و 

انرژی هسته ای باشد.

صادرات ژاپــن در ماه نوامبر افزایش داشــت زیرا 
محدودیت های عرضه برای خودروســازان بزرگ 
این کشــور اندکی کاهش یافــت، اگرچه واردات 
در افزایش هزینه های مــواد رکورد زد و به مصرف 
خانوار آسیب رســاند.به گزارش ایســنا به نقل از 
رویترز، آمارهای وزارت دارایی ژاپن )MOF( در 
روز پنجشنبه نشــان داد که صادرات ژاپن در ماه 

نوامبر نسبت به سال قبل ۲۰.۵ درصد افزایش یافته 
است.این رقم در مقایسه با رشد ۲۱.۲ درصدی مورد 
انتظار اقتصاددانان در نظرسنجی رویترز و به دنبال 
افزایش ۹.۴ درصدی در ماه قبل بــود. واردات در 
سال منتهی به نوامبر ۴۳.۸ درصد افزایش یافت که 
در مقابل میانگین برآورد ۴۰ درصد و ۲۶.۷ درصد 
افزایش ماه قبل قرار دارد.تراز تجاری به کســری 

۹۵۴.۸ میلیارد ین )۱۱.۴ میلیارد دلار سنگاپور( 
در مقابل برآورد متوسط ۶۷۵ میلیارد ین کسری 
رسید.تام لیرموت، اقتصاددان ژاپنی گفت: صادرات 
در ماه های آینده همچنان قــوی خواهد بود زیرا 
صادرات وسایل نقلیه موتوری بهبود یافته و تقاضای 
خارجی برای کالاهای سرمایه ای همچنان در حال 

افزایش است.

سهم نفت خاورمیانه از مجموع واردات نفت هند در 
نوامبر که پالایشگاه های هندی از گریدهای نفتی 
گران روی برگرداندند، بهبــود یافت و به بالاترین 

میزان در ۱۶ ماه اخیر صعود کرد.
به گزارش ایسنا، آمار نشان داد واردات نفت هند از 
خاورمیانه در نوامبر به ۳.۰۷ میلیون بشکه در روز 
افزایش یافت که بالاترین میزان در ۱۱ ماه اخیر بود 
و حدود ۷۱.۱ درصد از کل واردات نفت این کشور 

را تشکیل داد.
از سوی دیگر ســهم نفت آفریقا در همین مدت به 
پایین ترین میزان ۱۶ مــاه اخیر نزول کرد و حدود 
۹.۷ درصد معادل ۴۱۹ هزار بشکه در روز واردات 

نفت به هند بود.
مجموع واردات نفت هند در نوامبر به ۴.۳۲ میلیون 
بشــکه در روز بالغ شــد که ۶.۴ درصد در مقایسه 

با اکتبر و ۹.۲ درصد در مقایســه با نوامبر ســال 
۲۰۲۰ بالاتر بود که منعکس کننده افزایش تولید 
پالایشگاه های هندی به منظور تامین تقاضای رو به 

رشد برای سوخت بود.
احسان الحق، تحلیلگر شرکت رفینیتیو در این باره 
گفت: اکثر تولیدکنندگان خاورمیانه قیمت فروش 
رسمی برای اکتبر و نوامبر را کاهش دادند بنابراین 
واردات نفت از آنهــا منطقی تر از واردات گریدهای 
نفت گران تر مرتبط با نفــت برنت بود. قیمت نفت 
برنت در اکتبر و نوامبر که تقاضای اروپا بهبود یافت 
و پالایشگاه ها نرخ استفاده از ظرفیتشان را افزایش 
دادند، بسیار قوی بود. اختلاف قیمت بین نفت برنت 
و نفت دوبی در اکتبر به چهار دلار و ۲۵ ســنت در 

هر بشکه رسید.
محموله های نفتی از آفریقــا ۳۵ روز زمان می برد 

تا به هند برسند و پالایشگاه ها تمایل دارند نفت را 
حدود دو ماه پیش از پالایش خریداری کنند.

هنــد بــرای واردات نفــت ســنگین عمومــا به 
خاورمیانه وابســته است و نفت شــیرین سبک تر 
را از آفریقــا وارد مــی کند. ارتقای تاسیســات به 
پالایشــگاه ها این امــکان را فراهم کــرد که نفت 
 ســنگین ارزان تر را پالایش کرده و حاشــیه سود

 خود را حداکثری کنند.
بر اساس گزارش رویترز، واردات نفت از خاورمیانه 
ســهم نفت اوپک در مجمــوع واردات نفت هند 
را به ۷۸ درصــد در نوامبر رســاند کــه بالاترین 
میزان در ۱۵ مــاه اخیر بــود. با این حال ســهم 
این گــروه در فاصله آوریل تا نوامبر –هشــت ماه 
 نخســت ســال مالی جاری هند – به پایین ترین 

رکورد همه زمان ها نزول کرد.

خودروسازان در آبان ماه چه تعداد خودرو فروختند و چه تعداد ناقص ماند؟

با فرونشست باید از زلزله های ۴ ریشتر هم بترسیم!سهام های آسیا تحت تاثیر نرخ بهره آمریکا

ممنوعیت استفاده از گاز در ساختمان های جدید نیویورک

صادرات ژاپن افزایشی شد

افزایش سهم خاورمیانه از مجموع واردات نفت هند
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شافعی خبر داد

 مهلت ثبت نام نهضت 
ملی مسکن تا 15 دی تمدید شد

اتاق بازرگانی در پنج نقطه 
دنیا دفتر تجاری باز می کند

 توضیح سازمان
 انرژی اتمی درباره 

توافق با آژانس

 ۵۰۰ هزار متقاضی
 پالایش شدند

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

 انحراف
 منابع بانک ها

زمانیکه نرخ تــورم بالاتر 
از نرخ ســود بانکی باشد 
ســپرده گذاری در بانک 
بــازده منفی مــی دهد و 

موجب کاهش ارزش...

  حســین محمودی اصل، 
کارشناس اقتصادی 

متن کامل  د ر صفحه3
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 راهکار   دولت برای 
تحقق رشد ۸ درصدی اقتصاد 

جزئیات »یارانه جدید« اعلام شد

  چه کسانی یارانه
 ۱۲۰ هزار تومانی می گیرند؟

نرخ سود دستوری تسهیلات 18 درصد است اما بانکها 28 درصد می گیرند

سرپیچی  بانک ها  از  نرخ  سود  تسهیلات
صفحه3
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کالاهای اساسی در کورس گرانی
یکه تازی قیمت ها در بازار کالاهای  اساسی  ادامه دارد 

برنج ایرانی 80هزار تومان شد

 معاون وزیر اقتصاد در برنامه تیتر امشــب شبکه 
خبر تصریح کرد: رشــد ۸ درصدی اقتصاد یکی از 
اهداف دولت ها در برنامه های مختلف توســعه و 
همچنین بودجه های سالیانه بوده است.او افزود: 
رشد تورم و رشــد هزینه های دولت از علل تحقق 
نیافتن رشد ۸ درصدی اقتصاد در بودجه است. طی 
زمان هرچه تورم افزایش یافته شاهد کاهش رشد 
اقتصادی بوده ایم.قوامی بیان کرد: دولت در لایحه 
بودجه ۱۴۰۱  برای مهــار تورم هدفگیری کرده و 
همچنین  رشد هزینه ها را محدود کرده است.این 
مقام مسئول گفت: سرمایه گذاری دولت تاثیری در 
رشد اقتصاد ندارد و هرچه سرمایه گذاری خصوصی 
بیشتر باشد رشد بیشتری در اقتصاد خواهیم داشت. 

تاثیر سرمایه گذاری...

سال آینده قرار اســت یارانه جدیدی به حساب مردم 
واریز شــود. یارانه ای که گفته می شود به ۷ دهک اول 
جامعه پرداخت می شود و مبلغ آن بین ۹۰ تا ۱۲۰ هزار 
تومان است. اگرچه هنوز جزئیات یارانه جدید دولت 
اعلام نشده اما اعتبار آن در لایحه بودجه ۱۴۰۱ دیده 
شده و پرداخت آن قطعی است. البته اکنون برخی از 
جزئیات درباره مبلغ یارانه جدید و مشمولان آن اعلام 
شده است.از آن جمله جعفر قادری، عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس جزئیات تازه ای از یارانه جدید 
دولت رئیسی اعلام کرده اســت. به گفته این نماینده 

مجلس، دولت قرار است ...

 بانک مرکزی ارز
  مورد نیاز برای تامین
  دارو و مواد اولیه
 را تامین کند

رئیس جمهوری:
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اقتصاد2
ایران وجهان

شافعی خبر داد
اتاق بازرگانی در پنج نقطه دنیا 

دفتر تجاری باز می کند
رییــس اتاق بازرگانــی ایــران می گوید در 
دنیای تجاری امروز، دیپلماســی اقتصادی 
در کنــار تــاش برای بــه دســت آوردن 
بازارهای صادراتی نقشی کلیدی در توسعه 
 روابط اقتصــادی ایران و ســایر کشــورها 

ایفا می کند.
به گزارش ایســنا، غامحســین شافعی در 
جریان دیدار با وزیر امور خارجه، اظهار کرد: 
اقتصاد و سیاست رابطه دو سویه ای با یکدیگر 
دارند و در کنــار هم زمینه رشــد را فراهم 

می کنند. 
در ایــن راســتا توســعه اقتصــادی منجر 
بــه پایــداری و عمیق شــدن مناســبات 
 سیاســی ایــران بــا ســایر کشــورها 

می شود و برعکس.
او با نگاهــی به تجربــه جهانــی و آنچه در 
کشورهای توســعه یافته وجود دارد، گفت: 
در همه این کشــورها، سیاســت به اقتصاد 
کمک می کند و با رعایــت این اصل می توان 
شرایط متفاوتی را بر کشــور حاکم کرد. به 
ویــژه در وضعیــت کنونی کشــور که برای 
 تقویت اقتصاد توسعه روابط خارجی اهمیت 

بسیاری دارد.
رئیس اتــاق ایــران نقش، ظرفیــت و توان 
ســفارت خانه های ایران را در این شــرایط 
بســیار پررنگ توصیف کرد و افــزود: عاوه 
بــر اینکه توســعه ســطح روابط کشــور با 
همســایگان بســیار اهمیت دارد، توجه به 
این نکته نیز ضرورت دارد کــه تنها دو برابر 
شدن حجم تبادلات بین ایران و همسایگان 
هدف نیســت چون همین الان هم شــاهد 
صف کشــیدن کامیون ها و توقف چند روزه 
آنها در مرزها هستیم. چون زیرساخت های 
 مــرزی و گمرکــی مناســبی در اختیــار 

نداریم.
شــافعی تقویــت زیرســاخت های تجاری، 
تجهیــزات مرزی، امکانات گمرکی و ســایر 
بخش هــای مرتبــط را هم زمان با توســعه 
ســطح روابط تجاری و سیاســی بین ایران 
و کشــورهای مقصــد را ضــروری خواند و 
افزود: در شــرایط کنونی با سه موضوع مهم 
مواجه هســتیم اول عضویت در ســازمان 
همــکاری شــانگهای، دیگری اوراســیا و 
 در نهایــت تحولاتــی کــه در افغانســتان 

شاهد هستیم.
بر اســاس اظهارات او نســبت بــه عضویت 
در ســازمان همکاری شــانگهای نگرانی و 
دغدغه ای وجود دارد که ناشــی از عضویت 
کلیــه اعضــای این ســازمان در ســازمان 
جهانــی تجــارت و پذیرفتــن FATF از 
ســوی کلیه اعضا البته به جز ایران اســت. 
شاید این طور به نظر برســد که ایران نتواند 
 از ظرفیــت ایجاد شــده به بهترین شــکل،

 استفاده کند.
رئیــس پارلمان بخش خصوصی کشــور در 
ادامــه به فقــر اطاعاتی بخــش خصوصی 
دربــاره قوانین تجــاری، ســرمایه گذاری، 
گمرکی، اســتانداردی و غیره کشــورهای 
مقصد اشــاره و تاکید کرد: بــرای رفع این 
ضعــف، ســفارت خانه ها نقــش مهمــی 
دارند، آنهــا می توانند این اطاعــات را در 
اختیار اتاق ایــران قرار دهند تــا با ترجمه 
و توزیع آنهــا بین فعالان اقتصــادی زمینه 
 را بــرای تقویــت ســطح همکاری هــا 

مهیا کنیم.  
او در بخــش دیگــری از ســخنان خود به 
برنامه ریزی اتاق ایران برای تاسیس ۵ دفتر 
تجاری در ۵ نقطه دنیــا که جزو اولویت های 
تجاری کشــور محسوب می شــوند اشاره و 
تصریح کرد: تا کنون دو دفتر را نهایی کرده ایم 
که در حال نهایی شــدن هستند. درباره سه 
دفتر دیگر هم لازم اســت با همکاری هم بر 
اساس شناســایی اولویت ها در منطقه عمل 

کنیم.
بر اســاس گزارش پایگاه اتاق بازرگانی ایران 
شــافعی با ابراز نگرانــی از وضعیت ترانزیت 
کشــور و تاش رقبــا در این راســتا گفت: 
کشــورهای رقیب در تاش هستند تا جای 
ایران را از نظر مســیرهای ترانزیتی بگیرند و 
اگر برای بهبود وضعیت حمل ونقل کشــور، 
رفع مشکات جاده ای و سرعت پایین ناوگان 
ریلی خود فکری نکنیم، از مســیر ترازیتی 

خارج خواهیم شد.

خبر

تورم کالاهــای مختلف در 
مناطق شــهری ایران در ماه 
دوم پاییز نشان از چند اتفاق 
مهم داشته است. در مهم ترین 
این رویدادها تورم گوجه و رب 
گوجه مسیری صعودی داشــته و همچنان در کورس 

افزایش قیمت قرار دارند.
به گزارش اقتصادنیوز به نقل از اکوایران، بررســی تورم 
کالاهای خوراکی در میانه پاییز نشان می دهد صادرات 
در افزایش قیمت گوجه نقش پررنگ تری به خود گرفته 
است. از سوی دیگر افزایش قیمت نهاده های دامی نیز 
موجب شده تا تورم محصولات لبنی به رکورد دو ساله 

برسد.
تورم کالاهای مختلف در مناطق شهری ایران در ماه دوم 
پاییز نشان از چند اتفاق مهم داشته است. در مهم ترین 
این رویدادها تورم گوجه و رب گوجه مسیری صعودی 

داشته و همچنان در کورس افزایش قیمت قرار دارند.
به طور کلی مرکز آمار هر ماهه گزارشی را از وضعیت چند 
کالای خوارکی در مناطق شهری منتشر می کند. این 
گزارش حاوی اطاعات گسترده ای در زمینه روند قیمت 
ها در هر ماه بوده و مقایسه قیمت ها در هر مقطع بیانگر 
تورم برخی کالاهای خوراکی است. در همین رابطه در 
آبان 1400 چند کالای خوراکی در کشــور رکوردهای 

تورمی مهمی را از خود برجای گذاشته اند.

گوجه فرنگی رکورددار تورم ماهانه آبان
 در بررســی تورم ماهانه قیمت خوراکی ها مشــاهده 
می شود این متغیر در 12 کالا در میان ۵3 کالای مورد 
بررسی، کوچکتر از صفر بوده که به معنای کاهش قیمت 

دراین کالاها است.
در میان افت قیمت ها کالایی که بیشترین افت قیمت 
را در این ماه تجربه کرده اســت هویج فرنگی بوده که 
24 درصد نســبت به ماه قبل افت قیمت داشته است. 
از دلایل مهم در این افت قیمــت را می توان به بیماری 

کرونا نسبت داد.

با افزایش اوج گیری بیماری کرونا در کشور تقاضا برای 
آن صعودی شــده و در نهایت موجب تورم های بالا در 
این کالا شد. پس از آن با کاهش آمار ابتا ومرگ و میر 
کرونا در کشــور تقاضای هویج به حالت قبل برگشته 
 و موجب شــد تا این کالا در این ماه بیشــترین افت را 

تجربه کند.
اما در مقابل در میان بیشترین تورم های ماهانه کالاهای 
گوجه فرنگی، فلفل دلمه ای و رب گوجه فرنگی رتبه های 
اول تا سوم را در این ماه داشته اند. تورم گوجه در این ماه 

33.۵ درصد به ثبت رسیده است.
به طور کلی در روند ماهانه دو کالای گوجه فرنکی و رب 
گوجه مشاهده می شود از آذر ماه سال گذشته تا کنون 
تقریبا مسیری افزایشی در تورم ماهانه این کالاها وجود 
داشته و اکنون به بالاترین حد خود در این مقطع 11 ماهه 
دست پیدا کرده اند. این روند افزایشی در تورم ماهانه رب 

گوجه فرنگی همسو با تورم نقطه ای این کالا بوده است.

بیشترین تورم های نقطه ای در کشور
مقایسه قیمت کالا با موقعیت مشابه خود در سال گذشته 

بیانگر تورم نقطه به نقطه آن کالاست. در همین رابطه 
در کشــور تورم ۵3 کالای خوراکی در آبان ماه مثبت 
 بوده و نشــان از روند افزایش قیمت سالانه در تمام این 

خوراکی ها داشته است.
در این میان بیشترین تورم نقطه ای را هندوانه به ثبت 
رسانده که تقریبا معادل با 200 درصد بوده است. یعنی 
قیمت این کالا در مقایسه با آبان سال قبل تقریبا 3 برابر 

شده است.
در این دسته بندی دومین کالا با رشد نقطه ای بالا هویج 
فرنگی است که برابر با 127.8 درصد بوده است روند این 
کالا نشان می دهد باوجود کاهش در قیمت ماهانه هویج 
در اثر کاهش تقاضا اما هنوز باز هم بیش از دو برابر قیمت 

سال گذشته است.
درمیان کمترین رشد های نقطه ای در ماه میانی پاییز 
نیز گوجه فرنگی با 1 درصد کمترین رشد را داشته است. 
باوجود این که این کالا بیشترین تورم ماهانه را ثبت کرده 
اما کمترین تورم نقطه ای در این موعد را داشته است. این 
موضوع نشاندهنده اتفاقی است که در ماه آبان باعث رشد 

بیشتر قیمت ها در این کالا شده است.

ریشه یابی تغییرات قیمت ماهانه در گوجه و 
رب گوجه

دو تحلیل را می توان در خصوص افزایش این کالا در آبان 
ماه مورد بررسی قرار داد. بررسی داده های سایت گمرک 
در خصوص صادرات کالا در ماه های گذشته نشان می 
دهد صادرات رب گوجه و گوجه فرنگی در حالت های 
مختلف همگی بیش از 100 درصد در مهر ماه افزایش 
پیدا کرده اند. به عنوان مثال صادرات رب گوجه فرنگی در 
مهر ماه نسبت به ماه قبل خود 223 درصد افزایش پیدا 
کرده و این رشد در گوجه فرنگی زراعی تازه یا سرد کرده 

معادل با 118 درصد بوده است.
بنابراین اگر این آمار به آبان ماه نیز منتقل شــده باشد 
احتمالا افزایش صادرات این کالاها در ماه جاری موجب 

رشد قیمت گوجه و رب گوجه شده است.

روند افزایش قیمت در محصولات لبنی
یکــی از مواردی کــه در ماه هــای اخیــر در خصوص 
کالاهای خوراکی وجود داشته روند افزایشی تورم ماهانه  
درمحصولات لبنی  شیر، ماست پاستوریزه و پنیر پاستوریزه 
در آبان ماه بوده اســت. در همین رابطه قیمت ماســت 
پاستوریزه نسبت به ماه قبل 73 درصد بوده که تقریبا در 
سطح بالایی قرار داشته است. این تورم در پنیر معادل با 79 
درصد به ثبت رسیده که بیشترین تورم نقطه ای در دو سال 
اخیر بوده است. علت این روند افزایشی در قیمت را می توان 

در افزایش نهاده های دامی جستجو کرد.

روند نوسانی در تورم نقطه ای تخم مرغ و مرغ
اتفاق مهم دیگر در کالاهای مرغ و تخم مرغ نشان از روند 
نوســانی تورم در این کالاها داشته است. طبق بررسی 
های آماری تورم نقطه ای در تخم مرغ اکنون معادل با 
70 درصد است که اکنون باوجود کاهش نسبت به ماه 

های ابتدایی سال جاری اما هنوز سیری صعودی دارد.
تورم ماهانه مرغ ماشینی نیز در این ماه به 7.81 درصد 
رسیده که بالاترین تورم ماهانه این کالا در سال جاری 
بوده است. ترسیم روند این تورم نیز نشان می دهد باوجود 
رفتار نوسانی در قیمت مرغ ماشینی اما  احتمالا سویی 

صعودی به خود گرفته باشد.

کدام کالاها در کورس افزایش قیمت قرار دارند؟

کورس افزایش قیمت کالاهای خوراکی

رییس جمهوری:
بانک مرکــزی ارز مورد نیاز برای 
تامین دارو و مواد اولیه را تامین کند

رییس جمهوری با اشــاره به لــزوم ادامه آرامش 
و ثبات در بازار دارو، تاش مشــترک و به هنگام 
دستگاه های ذیربط و تامین ارز مورد نیاز داروهای 
خاص را ضروری دانست و مقرر شد بانک مرکزی ارز 
مورد نیاز برای تامین دارو و مواد اولیه آن را با فوریت 
تامین و اختصاص دهد. به گزارش روز پنجشنبه 
ایرنا از پایگاه اطاع رســانی ریاســت جمهوری، 
ستاد هماهنگی اقتصادی دولت چهارشنبه شب 
به ریاست آیت الله ســید ابراهیم رئیسی تشکیل 
جلسه داد.  در این جلسه وزیر بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی درباره تامین اقام خاص دارویی 
و ملزومات پزشکی و اختصاص اعتبارات مناسب با 

همکاری بانک مرکزی گزارشی ارائه کرد.
در گزارش وزارت بهداشت آمده است سودجویان 
تاش می کنند برای تامین منافع خود، با انتشار 

اخبار نادرست بازار دارو را بی ثبات جلوه دهند.
رییس جمهوری با اشاره به لزوم ادامه آرامش و ثبات 
در بازار دارو، تاش مشترک و به هنگام دستگاه های 
ذیربط و تامیــن ارز مورد نیاز داروهــای خاص را 
ضروری دانست و مقرر شد بانک مرکزی ارز مورد 
نیاز برای تامین دارو و مواد اولیه آن را با فوریت تامین 
و اختصاص دهد. همچنین در این جلسه وزارت امور 
اقتصادی و دارایی به منظور تقویت صندوق تثبیت 
بازار و بهبود بازارگردانی پیشنهادهایی مطرح کرد. از 
موضوعات دیگری که در این جلسه مورد بررسی قرار 
گرفت مساله وضعیت بازار کالاهای اساسی و توزیع 

مناسب آن بود.

بانک مرکزی از تامین ارز مورد نیاز 
دارو و تعیین سهمیه جدید خبر داد

بانک مرکزی اعام کرد: حســب دستور رئیس 
جمهور، با هماهنگی وزارت بهداشــت و براساس 
اولویتهای اعامی آن وزاتخانه، ضمن تخصیص 
سهمیه جدید در این خصوص، حداکثر تاش لازم 

برای تامین ارز مورد نیاز معمول خواهد شد.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، حســب دستور 
رئیس جمهور محترم درخصوص "ضرورت توجه 
به تامین و تخصیص ارز مورد نیاز دارو و مواد اولیه"، 
بانک مرکزی با هماهنگی وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی و براساس اولویتهای اعامی آن 
وزاتخانه، ضمن تخصیص سهمیه جدید در این 
خصوص، حداکثر تــاش لازم را برای تامین ارز 
مورد نیاز معمول خواهد کرد.  لازم به ذکر است با 
توجه به تعیین سهمیه جدید برای وزارت بهداشت، 
بانک مرکزی با هماهنگی وزارتخانه مربوطه، نسبت 
به تامین ارز مورد نیاز واردات دارو و مواد اولیه ان، به 

فوریت اقدام خواهد کرد.
در راســتای تامین ارز مورد نیاز دارو و تجهیزات 
پزشکی از محل سهمیه ارزی وزارت بهداشت، از 
ابتدای ســال تاکنون، حدود 2.۵ میلیارد دلار به 
نرخ ارز ترجیحی برای تامین مــواد اولیه و دارو و 
تجهیزات پزشکی بر مبنای تعیین اولویت توسط 

وزارتخانه یاده شده تامین ارز صورت گرفته است
شایان ذکر است عاوه بر مبلغ فوق به میزان 1.۵ 
میلیارد دلار نیز به نرخ ارز ترجیحی برای تامین 
واردات واکســن کرونا و تجهیزات پزشکی تولید 

داخلی تامین ارز صورت پذیرفته است.

مهلت ثبت نام نهضت ملی مسکن تا 15 دی 
تمدید شد

۵۰۰ هزار متقاضی پالایش شدند
معاون وزیر راه وشهرسازی از تمدید مهلت ثبت نام 

متقاضیان نهضت ملی مسکن تا 1۵ دی خبر داد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، محمود محمودزاده 
معاون مسکن و ســاختمان  وزیر راه وشهرسازی 
گفت: ثبت نام برای  460 شهر که از ابتدا در طرح 
نهضت ملی مسکن جانمایی شده بودند، همچنان 
در سایت امکان پذیر است و این ثبت نام 460 شهر 
برای آخرین بار تا 1۵ روز  بعــد از 30 آذر تمدید 
می شود. او ادامه  داد: برای سایر شهر هایی که به 
مرور به سامانه اضافه شدند 2 ماه مهلت ثبت نام 

داده می شود.
معاون مسکن و ســاختمان وزیر راه و شهرسازی  
اظهار کرد: برای هر شــهر از زمان قرار گرفتن در 
سامانه،  2 ماه مهلت ثبت نام وجود دارد که ممکن 
است برای برخی از شــهر های 40 روز باقی مانده 
باشد و ممکن است برای برخی 20 روز که این زمان 

برای هر شهری متفاوت است.
محمود زاده بیان کرد: در حال حاضر این آخرین 
زمان مهلت ثبت نام است و تاکنون بیش از ۵00 
هزار نفر از ثبت نام کنندگان پالایش شده اند. از 
ابتدای دی ماه به مرور پیامک تایید به متقاضیان 
واجد شرایط ارسال خواهد شد و افراد باید به اقدام 

به تکمیل مدارک خود کنند.
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مدیرکل مجلس بانک مرکزی گفت: برای تأمین وام 
ساخت مسکن یا باید از تسهیات سایر بخش ها بزنیم 
که دسترسی سایر بخش های اقتصادی به تسهیات 
را کم می کند یا باید نقدینگی خلق کنیم که عواقب 

تورمی دارد.
به گزارش مهر، مهرزاد ذاکری مدیر کل امور مجلس 
بانک مرکزی در نشســت »سازوکار بهینه مشارکت 
نظام بانکی در طرح های ملی ســاخت مسکن« که 
سه شــنبه 23 آذر ماه در پژوهشــکده پولی و بانکی 
بانک مرکزی برگزار شد سهم بخش مسکن در کل 
تسهیات پرداخت شده از سوی بانک ها در سال 99 
را ۵ درصد عنوان کرد و افزود: این منابع برای تأمین 
مالی ساخت یک میلیون مسکن جدید در سال کافی 
نیست و برای این هدف دست کم باید سهم مسکن 
از تسهیات بانکی 4 برابر شود که در حال حاضر در 
توان بانک ها نیست. در عین حال لازم است از ظرفیت 
بخش خصوصی نیز اســتفاده شــود، به طور مثال 
در سال 92 ظرفیت مســکن مهر موجب شد میزان 

ساخت مسکن از طرف بخش خصوصی به 800 هزار 
واحد برسد.

وی با تاکید بر اهمیت احصای نیاز اقتصاد کشــور به 
ساخت مسکن در برنامه ریزی، گفت: بر اساس مطالعه 
طرح جامع ملی مسکن ده ســاله تا 140۵، کل نیاز 
مسکن کشور در بخش شهری و روستایی سالانه ۵80 
هزار واحد مسکونی بوده که ساخت بخش خصوصی 
قریب به 100 هزار واحد کمتر از این نیاز را پوشــش 

داده است.
ذاکری افزود: بحث دوم این است که چه خرید مسکن 
و چه ساخت مسکن، به منابعی برای تأمین مالی نیاز 
دارد که غالباً به عهده نظام بانکی است. سوال این است 
که آیا نظام بانکی برای این تعداد مسکن توان پرداخت 
را دارد؟ در ســال 99، نظام بانکی نزدیک به 1.800 
هزار میلیارد تومان تسهیات به بخش های مختلف 
اقتصادی اعطا کرده است که سهم بخش صنعت 30 
درصد، بخش مسکن ۵ درصد )104 هزار میلیارد(، 
بخش بازرگانی 17 و بخش خدمات 39 درصد بوده 

است. در طرح جهش مسکن که در دستورکار دولت 
سیزدهم قرار دارد، فقط در یک سال به بیش از 360 
هزار میلیارد تومان منابع نیاز است که تقریباً 3.2 برابر 
منابعی است که بانک ها در سال 99 به بخش مسکن 
اختصاص داده اند. بنابراین یا باید از تسهیات سایر 
بخش ها بزنیم که موجب محدودیت بهره مندی سایر 
بخش های اقتصادی از تسهیات نظام بانکی می شود و 
به نوبه خود اثرات منفی بر عملکرد بخش تولید خواهد 
داشت؛ یا باید از خلق نقدینگی جدید استفاده کنیم 
که به دلیل عواقب تورمی خیلی برای اقتصاد کشور 

خطرناک است.

مسکن مهر ظرفیت بخش خصوصی در 
ساخت مسکن را افزایش داد

مدیر کل امور مجلس بانک مرکزی با تاکید بر اینکه 
مسکن مهر اتفاق مثبتی برای اقتصاد کشور بود افزود: 
یکی از مهمترین مســائل برای مردم، داشتن مسکن 
است و مسکن مهر با وجود مشکاتی که داشت، توانست 

در این زمینه موفق شود. ضمن اینکه هر زمان دولت 
توانست در قالب این طرح مسکنی را تمام کند، حتماً 
از طرف مردم تقاضا برای خرید آن وجود داشت و نبود 
تقاضا در بخش هایی بود که زیرساخت تکمیل نشده بود 
یا مسکن به طور کامل ساخته نشده بود. ظرفیت مسکن 
مهر موجب شد در ســال 92 میزان ساخت مسکن از 

طرف بخش خصوصی به 800 هزار واحد برسد.
وی در ادامه ضمن تاکید بر نقش آفرینی نظام بانکی 
در تأمین مالی پروژه های ساخت مسکن گفت: در عین 
حال نباید تمامی بار تأمین مالی این پروژه ها به دوش 
نظام بانکی باشد و باید از ظرفیت سرمایه های مردمی، 
منابع دولتی و سرمایه های خارجی نیز استفاده شود. 
اما در صورتی که تمامی بار مالی ســاخت مسکن به 
عهده نظام بانکی گذاشته شود، قیمت تمام شده آن نیز 
به شدت افزایش پیدا خواهد کرد. در حال حاضر نظام 
بانکی با کمبود منابع برای اختصاص تسهیات جدید 
مواجه است و در همین شرایط تسهیات تکلیفی از 

جهات مختلف به بانک ها اباغ می شود.

برای اطمینان از عدم استفاده خرابکاران، دوربین  مجتمع 
»تســا« در کرج، قبل از نصب در اختیار ایران قرار داده 
می شود تا متخصصان حفاظتی و امنیتی ما آن را بررسی 
کنند / اطاعات دوربین ها پس از لغو تمامی تحریم ها به 

آژانس داده می شود
معاون امور بین الملل، حقوقی و مجلس و ســخنگوی 
ســازمان انرژی اتمی ایران گفت: پس از بررسی های 
دقیق فنی، امنیتی و قضایــی دوربین های آژانس بین 
المللی انرژی اتمی بار دیگر در مجتمع "تسا" کرج نصب 
می شــوند. به گزارش »انتخاب«، بهروز کمالوندی  به 

منظور تنویر افکار عمومی توضیحاتی در ارتباط با شرایط 
نصب دوربین های نظارتی آژانس بین المللی انرژی اتمی 

و تبادل نظرهای دو طرف ارائه کرد.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی اظهار داشت: به دنبال 
تبادل نظرهای صورت گرفته بین سازمان انرژی اتمی 
ایــران و آژانس بین المللی انــرژی اتمی، بخصوص بر 
مبنــای آخرین صحبت های محمد اســامی، معاون 
رییس جمهور و رییس سازمان انرژی اتمی ایران و رافائل 

گروسی، مدیرکل آژانس مقرر شد آژانس همکاری های 
لازم را به منظور بررســی دقیق فنی، امنیتی و قضایی 
دوربین های آژانس در مجتمع "تسا" کرج داشته باشد. 
این امر به منظور رفع نگرانی دربــاره اطمینان از عدم 
استفاده خرابکارها از این دوربین ها صورت می گیرد. وی 
تصریح کرد: اگرچه بررسی هایی در این خصوص پیشتر 
صورت گرفته اســت و بطورکلی این دوربین ها هنگام 
نصب نیز مورد بررسی های دقیق حفاظتی و امنیتی قرار 

می گیرند، اما به دلیل حادثه مزبور مقرر بود بررسی های 
دقیق تری صورت گیرد. وی یادآور شد: البته به خاطر 
مصونیتی که این دوربین ها دارند، امکان بازکردن آنها 
بدون موافقت آژانس وجود ندارد. به همین منظور بین دو 
طرف تفاهم شد که یک دوربین برای بررسی های فنی 
دقیق در اختیار ایران قرار داده شود همچنین طی آن 
افراد فنی آژانس به سوالات فنی که متخصصین حفاظتی 
و امنیتی ما در ارتباط با این دوربین ها دارند، پاسخ می 
دهند. نهایتا پس از بررسی های دقیق و لازم، دوربین 

های آژانس مجدداً نصب خواهند شد.

قوامی گفت: دستیابی به رشد 8 درصدی اقتصاد که در لایحه بودجه 1401 
هدفگذاری شده نیاز به رعایت الزاماتی از جمله کنترل تورم دارد.

قوامی معاون وزیر اقتصاد در برنامه تیتر امشب شبکه خبر تصریح کرد: رشد 
8 درصدی اقتصاد یکی از اهداف دولت ها در برنامه های مختلف توسعه و 

همچنین بودجه های سالیانه بوده است.
او افزود: رشد تورم و رشــد هزینه های دولت از علل تحقق نیافتن رشد 8 
درصدی اقتصاد در بودجه است. طی زمان هرچه تورم افزایش یافته شاهد 

کاهش رشد اقتصادی بوده ایم.
قوامی بیان کرد: دولت در لایحه بودجه 1401  برای مهار تورم هدفگیری 

کرده و همچنین  رشد هزینه ها را محدود کرده است.
این مقام مسئول گفت: سرمایه گذاری دولت تاثیری در رشد اقتصاد ندارد و 
هرچه سرمایه گذاری خصوصی بیشتر باشد رشد بیشتری در اقتصاد خواهیم 
داشت. تاثیر ســرمایه گذاری بخش خصوصی بر رشد اقتصادی بیشتر از 

سرمایه گذاری دولت است.
معاون وزیر اقتصاد تصریح کرد: رشد 8 درصدی اقتصاد شدنی است اما با 

رعایت الزاماتی که مهمترین آن کنترل تورم و کسری بودجه است. قوامی 
ادامه داد: بعد از برجام رشــد اقتصادی به یکباره به 12 درصد رسید که به 
دلیل ظرفیت های خالی بود که یک دفعه اســتفاده شد. اما رشد یکباره و 
نزول سریع آن سودی ندارد و پایداری در رشــد اقتصادی ثبات اقتصاد را 

به دنبال دارد.
او افزود: یکی از عوامل مهم در رشد اقتصادی بهره وری است. دولت سیزدهم 
مبانی را بر اصول درستی پایه گذاری کرده است و در لایحه بودجه  توجه 
به مفهوم بهره وری شده است بر همین اساس کیفیت بودجه ریزی تغییر  
یافته و برنامه محور شده اســت. دولت در بودجه 1401 ترمزدستی رشد 

هزینه ها را کشیده است.
معاون وزیر اقتصاد تاکید کــرد:  عامل دیگر برای رشــد اقتصادی، عدم 
استقراض از بانک مرکزی است. ما در لایحه بودجه 1401 ، ارز 4200 تومانی 
نداریم. دولت تاش کرده با محدود کردن هزینه ها به  عدم استقراض از بانک 
مرکزی پایبندد باشد و در صورت محقق نشدن درآمد ها اوراق منتشر کند.

او افزود: درآمــد مالیاتی هم از چنــد کانال افزایش می یابد. بخشــی از 

افزایش درآمــد مالیاتی  بــه دلیل تورم اســت اما  بخش زیــادی هم از 
 طریــق  کاهش فــرار مالیاتی و شناســایی پایــه های جدیــد مالیاتی 

محقق می شود.
قوامی گفت: عدم استقراض از بانک مرکزی، مهار تورم، بودجه بدون کسری 

و کنترل هزینه ها مسیر تحقق رشد 8 درصدی اقتصاد را هموار می کند.
 پور ابراهیمی  رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسامی در ادامه 
تصریح کرد: در لایحه بودجه 1401 تغییراتی رخ داده که رویکرد دولت را 
به سمت تصمیمات بهتر نشــان می دهد و اقدامات خوبی در بودجه انجام 

گرفته، اما کافی نیست.
پورابراهیمی گفت: تحقق رشد اقتصادی 8 درصد در بودجه 1401 سخت 

است و الزامات رسیدن به این رشد مبتنی بر اقدامات دولت است.
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسامی بیان کرد: اگر دولت با 
نظرات مجلس درباره بخش هایی که در بودجه 1401 لحاظ نکرده است 
موافقت کند، مجلس ناترازی بخش بودجه ای که آثار و پیامدهای منفی 

دارد را به حداقل می رساند.

پرداخت وام ۳۶۰ هزار میلیارد تومانی مسکن یا تورم زاست یا رکودآور

توضیح سازمان انرژی اتمی درباره توافق با آژانس

معاون وزیر اقتصاد مطرح کرد؛

راهکارهای دولت برای تحقق رشد ۸درصدی اقتصاد 
افزایش درآمدهای مالیاتی از طریق کاهش فرار مالیاتی

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com

کاهش ۱۸۰ هزار تومانی قیمت سکه
قیمت سکه )پنجشنبه ۲۵ آذرماه( در بازار تهران با ۱۸۰ هزار تومان کاهش نسبت به روز گذشته به ۱۳ میلیون و ۱۲۰ هزار تومان رسید. نیم سکه بهار آزادی ۶ میلیون و 

۸۵۰ هزار تومان، ربع سکه ۳میلیون و ۸۵۰ هزار تومان و سکه یک گرمی ۲ میلیون و ۳۷۰ هزار تومان قیمت خورد. علاوه بر این، در بازار طلا نیز نرخ هر گرم طلای ۱۸ عیار به 
یک میلیون و ۲۸۸ هزار تومان رسید و قیمت هر مثقال طلا نیز ۵ میلیون و ۵۸۳ هزار تومان شد. همچنین قیمت انُس جهانی طلا با افزایش بها نسبت به روز کاری گذشته با نرخ 

یک هزار و ۷۸۶ دلار و ۵۷ سنت معامله شد
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انحراف منابع بانک ها
حسین محمودی اصل، کارشناس اقتصادی 

زمانیکه نرخ تورم بالاتر از نرخ سود بانکی باشد سپرده گذاری در بانک بازده منفی می دهد و موجب کاهش ارزش پول سپرده گذاران خواهد شد. البته در چنین شرایطی که فاصله معنی دار است، صف خرید تسهیلات از 
بانکها شکل می گیرد. همچنین منابع بزرگ و سنگین توسط دلالان، سوداگران و رانت خواران با تهیه نمایشی از فعالیت تولیدی به جیب زده می شود. 

به طور طبیعی این منابع کلان در بخش های مختلف از جمله مسکن تزریق شده و پس از سه سال در سررسید، با فروش بخشی از دارایی ها تسهیلات تســویه می شود. این بدان معناست که بدون آورده خاص و بدون 
فعالیت، رانت خواران صاحب منابع عظیمی می شوند. در این حالت با ایجاد فساد موجود، تولیدکننده واقعی از دسترسی به منابع باز می ماند و یا برای رسیدن به منابع، بایستی هزینه های غیررسمی بیشتری بپردازد. در 
این بین حاشیه سود در تولید نیز به حداقل می رسد. البته فاصله معنادار 30 درصدی میان نرخ تورم و نرخ تسهیلات، خود بانکها را به سمت خرید املاک و بنگاهداری هدایت می کند و این نهادها از این طریق، منابع خود 

را به شرکت های زیرمجموعه خود تزریق می کنند. در این حالت طبیعاتا به سودهای نزدیک به نرخ تورم هم می رسند. 
این مسائل به خودی خود موجب می شود بانکها از ارایه تسهیلات لازم به مردم، کسب و کارها و واحدهای تولیدی سرباز بزنند. در این شرایط موانع مختلف در جهت عدم پرداخت تسهیلات در پیش پای متقاضیان قرار 
داده می شود. از جمله اینکه بخشی از سپرده و یا تسهیلات را بلوکه کرده و بر اساس محاسبات واقعی میزان تسهیلات را به بالای 25 درصد می رسانند. همچنین با محاسبه نرخ های مرکب فشار مضاعفی را به مردم عادی 

و تولیدکنندگان وارد می کنند. 
معمولا در سطح خرد قشر ضعیف جامعه و حقوق بگیران اقدام به اخذ تسیهلات می کنند که سود واقعی این تسهیلات نه با افزایش قدرت خرید و نه میزان افزایش حقوق آنها مطابقت دارد. از لحاظ اقتصادی همانند پرداخت 

ارز 4200 تومانی هیچ جای رانتی نباید در سیستم ها وجود داشته باشد تا انگیزه عادی رانت خواری و دلالی از بین برود و اقشار نیازمند و واحدهای شناسایی شده تولیدی در یک بستر شفاف مورد حمایت قرار بگیرند. 
همچنین در حوزه تسهیلات این موضوع می تواند با یارانه تسهیلات جبران شود. به عنوان مثال اگر به یک شرکت تحت عنوان دانش بنیان یا تولیدکننده تسهیلاتی داده می شود بایستی نرخ تسهیلات با نرخ عمومی و 
نزیدک تورم باشد. با تولید، فروش در داخل و صادرات که توسط سامانه های شفاف قابل رهگیری است در زمان تسویه، یارانه تسهیلات تخصیص یابد. فاصله نرخ تورم و تسهیلات فسادزاست و موجب انحراف منابع گشته 

و ثروتمندان یک شبه بسیاری را خلق می کند. این امر هم کسب و کار سالم را در اجتماع از بین می برد و هم اینکه موجب ایجاد فاصله طبقاتی و ناهنجاری های اجتماعی می شود. 

برخلاف اظهارات فروشندگان در بازار، رئیس اتحادیه 
فروشندگان دستگاه های صوتی و تصویری، تلفن 
همراه و لوازم جانبی گفــت که با وجود ممنوعیت 
واردات ادوات موسیقی طی سه سال اخیر، کمبودی 
در این بازار وجود ندارد. ابراهیم درستی با اشاره به 
لزوم کاهش ضریب قاچاق، اظهار کرد: تاکنون در بازار 

ادوات موسیقی با کمبود کالا مواجه نشدیم.
به گفته رئیس اتحادیه، بخشــی از نیــاز به ادوات 
موســیقی در داخل تامیــن می شــود.وی افزود: 
افزایش قیمت هم به دلیل وابستگی به نوسان نرخ 
ارز در کالاهای مختلف وجــود دارد. البته بارها از 
تولیدکنندگان و واردکنندگان خواســتیم نرخ ارز 
زمان تولید و واردات را در نظر بگیرند و به قیمت کالا 

را با قیمت روز ارز محاسبه نکنند.
درســتی در ادامه تاکیــد کرد که کاســب جزء 
گران فروشی نمی کند و در همه بخش ها سر منشا 
گرانی برای مثال وارد کنندگان هستند که باید رصد 
و پیگیری شود.این در حالی است که گزارش میدانی 
اخیر ایسنا از بازار سازهای موسیقی حاکی از ۱0 برابر 
شدن قیمت این کالاها طی سه سال اخیر و کمبود 

سازو البته واردات از طریق برخی شرکت ها است، تا 
جایی که محدوده قیمت پیانوی آکوستیک به ۱۷0 
تا ۹50 میلیون تومان رسیده است؛ البته این ساز به 

دلیل قیمت بالا، تقاضای خیلی کمی هم دارد.
واردات کالاهای گروه چهار از ســال ۱3۹۷ ممنوع 
شده و امکان ترخیص ندارند و طی سال های اخیر 
هم محموله هایی از این گروه از جمله خودرو، لوازم 
خانگی و غیره در گمرکات دپو شده است. بر اساس 
گزارش های گمرک،  حدود ۸0 میلیون دلار کالای 
گروه چهار از زمان ممنوعیت دپو شده است. آلات 
موسیقی نیز یکی از کالاهای گروه چهار در بین اقلام 

دپو شده است.
اما اخیرا گزارش های مبنی بــر پیگیری ترخیص 
محموله ۱۱ کانتینری ابزار و آلات موســیقی  برند 
"یاماها" در گمرک بوشــهر منتشر شد. در نهایت 
سخنگوی گمرک اعلام کرد که این محموله از سال 
۱3۹۸ وارد گمرک شــده ولی به دلیل ممنوعیت 
واردات اقلام گروه چهار و مغایرت کدتعرفه و شرح 
کالا در ثبت ســفارش، گمرک مانع از ترخیص آن 

شده است.

سال آینده قرار است یارانه جدیدی به حساب مردم واریز 
شود. یارانه ای که گفته می شــود به ۷ دهک اول جامعه 
پرداخت می شود و مبلغ آن بین ۹0 تا ۱20 هزار تومان 
است. به گزارش تجارت نیوز، اگرچه هنوز جزئیات یارانه 
جدید دولت اعلام نشــده اما اعتبار آن در لایحه بودجه 
۱40۱ دیده شده و پرداخت آن قطعی است. البته اکنون 
برخی از جزئیات درباره مبلغ یارانه جدید و مشمولان آن 
اعلام شده است. از آن جمله جعفر قادری، عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس جزئیات تــازه ای از یارانه جدید 
دولت رئیســی اعلام کرده اســت. به گفته این نماینده 
مجلس، دولت قرار است ارز 4200 تومانی را حذف کند، اما 
از محل اعتبار آن، به دهک اول تا هفتم یارانه نقدی جدید 
پرداخت کند. به گفته قادری یارانه جدید چهار دهک اول 
ماهانه حدود ۱20 هزار تومان اســت و سه دهک بعدی 
ماهانه حدود ۹0 هزار تومان یارانه جدید دریافت می کنند.

یارانه جدید ۴۸۰ هزار تومانی
بر این اســاس یک خانوار چهار نفره که در دهک اول تا 
چهارم قرار دارد ماهانه 4۸0 هــزار تومان یارانه جدید 
دریافت می کند. این مبلغ بــرای خانوارهای چهار نفره 

دهک پنجم، ششم و هفتم 3۶0 هزار تومان است.

اما آیا پرداخت یارانه جدید به معنای حذف 
یارانه نقدی یا معیشتی است؟

دولت هنوز رسما در این باره خبری اعلام نکرده است. اما 
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفته یارانه 
جدیدی که قرار است به حساب خانوارهای دهک اول تا 

هفتم واریز شود، مازاد بر یارانه قبلی است.

مجموع یارانه های دریافتی سال ۱۴۰۱
بر این اساس می توان گفت یارانه نقدی خانوارها و یارانه 
معیشتی به قوت خود باقی است و یارانه ۹0 تا ۱20 هزار 

تومانی جدیدی هم قرار است پرداخت شود.
با این حساب یک خانوار چهار نفره در سال آینده چقدر 
یارانه دریافت می کند؟ مبلغ یارانه نقدی برای همه افراد 
ثابت است و ماهانه 45 هزار و 500 تومان است. یک خانوار 
چهار نفره در هر دهکی که باشد، ماهانه ۱۸2 هزار تومان 

یارانه نقدی دریافت می کند.
جز این یک خانوار چهار نفره ماهانه ۱۷2 هزار تومان یاراه 
معیشتی یا یارانه بنزین دریافت می کنند. حالا قرار است 
یارانه جدیدی هم به حساب این خانوارها واریز شود. مبلغ 
یارانه جدید برای یک خانوار چهار نفره 4۸0 یا 3۶0 هزار 

تومان است.

نماینده تربت حیدریه در مجلس شورای اسلامی نیز از 
ضرر ۱5000 میلیارد تومانی به کشاورزان زعفران کار 
به دلیل آنچه اقدامات شورای ملی زعفران خواند، خبر 
داد. محسن زنگنه با اشاره به سوال خود از سیدرضا 
فاطمی امیــن، وزیر صمت گفت: بــه دلیل اقدامات 
مخرب شورای ملی زعفران ضرری ۱5000 میلیاردی 
به کشاورزان زعفران کار وارد شــده است؛ باید وزیر 
صنعت معدن و تجارت، سیاســت این وزارتخانه را 
در برابر این شورا مشخص و اعلام کند که می خواهد 
چه اقدامی انجام دهد. وی با اشاره به اهداف تاسیس 
شورای ملی زعفران و اتحادیه صادرکنندگان زعفران 
به عنوان عضو این شــورا گفت: متاسفانه این شورا و 
برخی نهادهای حقوقــی زیرمجموعه اتاق بازرگانی 
با سوء اســتفاده از جایگاه حقوقی در جهت تضعیف 
قیمت زعفران در داخل حرکت کرده و موجبات ضرر 
و زیان ۱30 هزار کشاورز زعفران کار شده و سودهای 

هزار میلیاردی به جیب زده اند.
زنگنه با بیان اینکه در این باره از وزیر صمت سوالاتی را 
مطرح کرده است، افزود: طی سال های گذشته شورای 
ملی زعفران چه اقدام موثری برای حمایت از کشاورزان 
انجام داده اســت؟ نقش اتحادیه صادر کنندگان در 
تضعیف قیمت زعفران و ضرر کشــاورزان و تضعیف 
محصول ایران در بازارهای جهانی چه بوده و سوابق 
مدیران ثابت این اتحادیه چیست؟ چرا وزارت صمت 
در برابر اقدامات این شورا و اعضای آن در نشر اخبار 

ساختگی و تحلیل های هدفدار در تضعیف زعفران 
سکوت می کند؟ علت حضور یک جمع بسته چند 
نفره به مدت بیش از بیست سال در همه ارکان تصمیم 

گیری در مورد زعفران چیست؟
وی اضافه کرد: چرا اتاق بازرگانی و ســازمان توسعه 
تجارت به تذکرهای مکــرر نمایندگان مجلس طی 
یک ســال و نیم گذشــته توجه نمی کند و تاکنون 
اتاق بازرگانــی و وزارت صمت در انحــلال اتحادیه 
صادرکنندگان و شــورای ملی زعفــران علی رغم 
درخواست بیش از ده ها هزار کشــاورز اقدام نکرده 
است؟ باید وزارت صمت درباره معرفی دستان پنهان 
احتمالی و پشت پرده حمایت های دولتی بخصوص در 
دولت آقای روحانی در وزارت صمت و نهادهای تابعه 
و تحت امر آن وزارتخانه اقدام کرده و سیاست هایش 
جهت حذف مافیای زعفران و کوتاه کردن دســت 

سودجویان را بیان کند.
گفتنی است پس از رسانه ای شدن موضوع مطالبه 
بیش از یک هزار زعفران کار خراسان رضوی و امضای 
طوماری مبنی بر انحلال شورای ملی زعفران و اتحادیه 
صادرکنندگان زعفران که در سالیان گذشته به عنوان 
مدعی منافع کشاورز، سود اصلی این طلای سرخ را 
به جیب می زدند کاربران فضای مجازی در توییتر و 
اینستاگرام نیز نسبت به مشخص شدن موضوع واکنش 
نشان داده و از دولت و مجلس خواستند تا این دو نهاد 

را منحل کنند.

رئیس اتحادیه تولید کنندگان و فروشــندگان لوازم 
خانگی تهران با اشاره به اینکه در حال حاضر طرح ثبت 
کد ملی برای خریداران لوازم خانگی اجرایی شده است، 
گفت: درعین حال هنوز ارائه کد ملی برای خریداران 
خرد اجباری نیســت.اکبر پازوکی در رابطه با ثبت 
کد ملی خریداران محصولات لوازم خانگی در سطح 
خرده فروشی، گفت: در حال حاضر فروشندگان لوازم 
خانگی مجازند که برای ۶ کالای درشت لوازم خانگی 
)یخچال، تلویزیون، کولرگازی، ساید بای ساید، ماشین 
ظرف شویی و جارو برقی( کد ملی خریدار را دریافت 

کنند، اما ارائه کد ملی اجباری نیست. 
رئیس اتحادیه فروشــندگان و تولید کنندگان لوازم 
خانگی تهران، افزود: البته قرار بود این طرح از خرداد 
ماه امسال در مورد کلیه اقلام لوازم خانگی خرد نیز از 
جمله قهوه جوش، هم زن، سرخ کن، آبمیوه گیری و... 
اجرایی شود، اما به دلایلی از جمله تولید کم و وارداتی 

بودن برخی از این محصولات اجــرای آن به تعویق 
افتاده اســت .پازوکی بیان داشت: از حدود یک سال 
پیش فروشگاه داران برای تمدید، تبدیل جواز کسب 

یا اخذ جواز باید در سامانه جامع تجارت ثبت نام کند.
رئیس اتحادیه تولید کنندگان و فروشــندگان لوازم 
خانگی تهران در مــورد تاثیرات اجــرای این طرح 
گفت: برخی خریداران تمایلی به ارائه کد ملی خود 
به فروشــنده ندارند و در صورتی که احساس کنند 
که برای ارائه کدملی تحت فشار قرار دارند، به سمت 
خرید کالایی می روند که نیاز به ارائه کد ملی نداشته 
باشد و همین مساله گرایش به سمت خرید کالاهای 
قاچاق را افزایــش می دهد. رئیــس اتحادیه تولید 
کنندگان و فروشندگان لوازم خانگی تهران با اشاره 
به اهداف اجرای ثبت کد ملی خریداران لوازم خانگی، 
گفت: هدف از اجرای این طرح رصد واردات، تولید و 

شناسایی کالای قاچاق و تقلبی است. 

این روزهــا افزایش قیمت 
کالاهای اساســی و فشار 
اقتصادی بر مردم بیش از 
پیش مشــاهده می شود. 
مردم با گلایه از نوســان 
قیمت ها خواستار نظارت بیشتر مسئولان هستند. 
بسیاری از فعالان اقتصادی گرانی دلار را دلیل اصلی 
رشد قیمتها در بازارها عنوان می کنند. اما چرا باید 

تولید با ریال باید و عرضه به دلار.
این سوالی است که بســیاری از اقتصاددان ها در 
پاسخ به آن می گویند تحریم ها در افزایش قیمت ها 
نقش جدی ندارد اما تأثیر روانی بر جامعه و اقتصاد 
کشــور می گذارد. تولید محصولات داخلی با ریال 
انجام می شود اما هنگام عرضه محصول قیمت ها با 
دلار سنجیده می شود. همچنین تفاوت قیمت تولید 
در داخل با کشورهای اطراف نیز زمینه صادرات و 

حتی قاچاق کالاها را نیز فراهم می کند.

مشــکلاتی همچون تحریم و مواردی از این قبل 
وجود دارد اما در سراسر دنیا اینها است، و به ندرت 
پیش می آید که برای مرغ صف هایی به این طولانی 
شــکل گیرد؛ برنامه های برنامه ریزها برای ملت و 
اقتصاد موثر نبوده و سَــمبل کاملی در رشته های 
مختلف نبوده اند. این در حالی اســت که بررسی 
تورم کالاهای خوراکی در میانه پاییز نشان می دهد 
صادرات در افزایش قیمت گوجه نقش پررنگ تری 
به خود گرفته است. از ســوی دیگر افزایش قیمت 
نهاده های دامی نیز موجب شده تا تورم محصولات 
لبنی به رکورد دو ساله برسد. تورم کالاهای مختلف 
در مناطق شهری ایران در ماه دوم پاییز نشان از چند 
اتفاق مهم داشته است. در مهم ترین این رویدادها 
تورم گوجه و رب گوجه مسیری صعودی داشته و 
همچنان در کورس افزایش قیمت قرار دارند. به طور 
کلی مرکز آمار هر ماهه گزارشی را از وضعیت چند 
کالای خوارکی در مناطق شهری منتشر می کند. 

این گزارش حاوی اطلاعات گسترده ای در زمینه 
روند قیمت ها در هر ماه بوده و مقایسه قیمت ها در 

هر مقطع بیانگر تورم برخی کالاهای خوراکی است. 
در همین رابطه در آبان ۱400 چند کالای خوراکی 
در کشور رکوردهای تورمی مهمی را از خود برجای 

گذاشته اند.
یک کارشناس اقتصادی در گفت و گویی با "کسب 
و کار" گفت: متأسفانه قیمت برخی اجناس در بازار 
به صورت لحظه ای افزایش می یابد و برخی اجناس 
نیز روز به روز کمیاب تر می شوند که این امر وضعیت 
را برای مردم سخت و آنان را نسبت به آینده نگران 
کرده است. حامد قادرزاده اضافه کرد: متأسفانه در 
این شرایط شاهدیم که حتی مسئولان هم که باید 
پاسخگو باشند، پرسشگر می شــوند و وقتی از آنها 
می پرسند که چرا قیمت فلان جنس داخلی افزایش 
یافته، خودشان پرسشگر این وضعیت هستند، در 

حالی که آنان باید پاسخگو باشند نه پرسشگر.
به گفته وی، هر چند دولت برای ســاماندهی بازار 
و تامین کالاهای اساســی تلاش کرده اما شواهد 
موجود حاکی از آن است که در این امر موفق نبوده 
است. افزایش سرسام آور قیمت ها، چند نرخی بودن 

عرضه کالاها و و کمبود کالاهای اساسی موضوعی 
نیست که با توجیه و سخنرانی مسئولان قابل کتمان 
باشد و این مردم هستند که این آشفتگی بازار را از 

نزدیک در سفره های خود حس می کنند.
قادرزاده در ادامه اظهار داشــت: دولت در ســال 
گذشته با کاهش منابع و کسری بودجه مواجه شد 
که البته می توانست با چاپ پول، عرضه اوراق قرضه 
یا فروش اموال دولتی مشکلات را تا حدودی حل 
کند یا به طرق مختلف بانک مرکزی حرکت های 
جزیره ای انجام داد اما خیلی نتوانســت اقتصاد را 
نجات دهد و رشــد اقتصادی ما همچنان منفی و 

انقباض شدید اقتصادی داشتیم.
این فعال اقتصادی خاطرنشان کرد: دخالت در بازار 
و دست کاری در قیمت ها اختلال در عرضه و تقاضا 
است، ســاعت ها جلســه در خصوص نرخ گذاری 
کالاهای اساسی یعنی یک برنامه ریز دقیق در کشور 
نیاز است که تمام جوانب اقتصاد و بازارها را کنار هم 
بگذارد و آنها را تحلیل کند که با این تفاسیر شواهد 

نشان می دهد جلسات خیلی موثر نبوده است.

یکه تازی قیمت ها در بازار کالاهای  اساسی  ادامه دارد

کالاهای اساسی در کورس گرانی
برنج ایرانی 80هزار تومان شد

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

رئیس سابق سازمان بورس 
درباره توانایــی بازپرداخت 
تسهیلات مســکن گفت: با 
اینکــه نرخ دســتوری بهره 
بانکی ۱۸ درصد است، نظام 
بانکی با روش های خاص خودشان این نرخ را به صورت 
پنهانی 2۸ درصد کردند. نرخ مصوب سود بانکی علاوه 
بر اینکه الزام قانونی است و تخلف از آن جرم است، یک 

ضرورت و امری ایده آل و حیاتی  برای بانک  هاست، یعنی 
با این دو منطق اکثریت قریب به اتفاق بانک ها معتقد و 
متعهد به اجرای مصوبه شورای پول و اعتبار هستند، مگر 
چند بانک بسیار اندک که با کسری شدید منابع و ریسک 

نقدینگی مواجه اند.  
بانکهای دولتی، تکالیف زیادی دارند که از طرف مجلس یا 
دولت به آنها داده شده است؛ تسهیلات اشتغالزایی، تولید، 
مسکن، خشکسالی،  سیل، زلزله، حمایت از محرومان، 
بهزیستی، وام ازدواج و... از جملة این تکالیف است که 
اگر منابع کافی در اختیار این بانکها نباشد، نمی توانند 

اهداف دولت و مجلس را محقق کنند و امکان حمایت 
از تولید، اشتغالزایی و محرومان را ندارند، چون یکی دو 
بانک مشــکل دار با افزایش نرخ سود، موجب مهاجرت 

منابع بانک های بزرگ دولتی و نیمه دولتی می شوند.
بانک های مذکور با افزایش نرخ سود می خواهند چاله 
های خود را پر کنند درحالی که با اختلالی که با افزایش 
نرخ ها به وجود می آورند موجب می شوند تا بانک های 
دولتی و نیمه دولتی نتوانند بــه خوبی تکالیف خود را 
به اجرا بگذارند و در نتیجه ممکن اســت مشکلاتی به 

وجود آید.

محمد علی دهقان دهنوی، رئیس سابق سازمان بورس 
همچنین اظهار داشــت: ما در حال حاضر حداکثر 20 
درصد از قیمت خرید مســکن را در قالب وام به مردم 
می دهیم و در عین حال به دلیل تورم بالایی که داریم، 
با اینکه نرخ دستوری بهره بانکی ۱۸ درصد است، نظام 
بانکی با روش های خاص خودشان این نرخ را به صورت 
پنهانی 2۸ درصد کردند. بنابراین بازپرداخت همین وام 
ناقص هم برای بسیاری از خانواده های جامعه هدف رقم 
قابل توجهی است که ایجاد مشکل می کند که دلیل اصلی 

آن بالا بودن نرخ سود تسهیلات است. 

نرخ سود دستوری تسهیلات ۱8 درصد است اما بانکها ۲8 درصد می گیرند

سرپیچی  بانک ها  از  نرخ  سود  تسهیلات
شایلی قرایی

News kasbokar@gmail.com

مطالبه زعفران کاران، انحلال شورای ملی و اتحادیه صادرکنندگان است

ارائه کد ملی برای خرید لوازم خانگی اختیاری است

جزئیات »یارانه جدید« اعلام شد

چهکسانییارانه۱۲۰هزارتومانیمیگیرند؟

رئیس اتحادیه صوتی و تصویری:

کمبودسازدربازارنداریم
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پارلمــان اروپا به ســخت تر شــدن قوانين عليه 
شركت های فناوری رای داد

قانونگذاران اتحادیه اروپا روز گذشته به تقویت پیش نویس لایحه ای رای 
دادند که برای کنترل قدرت شرکت های بزرگ فناوری آمریکایی ارائه شده 
است. به این ترتیب لایحه مذکور گسترش می یابد و شامل دامنه فعالیت 
های خرده فروشی شــرکت های بزرگ و کاربران تجاری آنها در خارج از 
اروپا می شود. این بخشی از موضع مشترک کشــورها در مذاکرات آتی با 

کشورهای اتحادیه اروپا است.
قانون بازارهای دیجیتال)DMA( توســط مارگارت وستاگر کمیسیونر 
آنتی تراست اتحادیه اروپا در دسامبر سال گذشته میلادی رونمایی شد. این 
قانون فهرستی از بایدها و نبایدها برای شرکت های بزرگ آمریکایی تعیین 
کرده و جریمه ای تا ۱۰ درصد درآمد جهانی را برای کشورهای متخلف در 
نظر گرفته بود. قانون پیشنهادی وستاگر آمازون، اپل، گوگل و فیس بوک 
را هدف گرفته بود اما اتحادیه اروپا می خواهد دامنه قانون را امتداد دهد تا 
شامل وب ســایت های »booking.com«، علی بابا) متعلق به چین( و 

زالاندو) خرده فروشی آنلاین( شود.
قانونگذاران اروپایی تصمیم دارند قانون را طوری ارتقا دهند که مرورگرهای 
وب، دستیارهای مجازی و تلویزیون های متصل به اینترنت را نیز در برگیرد 
و به فهرست سرویس های واسطه آنلاین، شبکه های اجتماعی، موتورهای 
جستجو، سیستم های عامل، رایانش ابری و سرویس های اشتراک ویدئو 
اضافه شود. پیشــنهاد قانونگذاران همچنین تغییر تنظیمات پیش فرض 

سرویس ها و محصولات به رقبا را برای کاربران آسان تر می کند.
آنها می خواهند کمیسیون اتحادیه اروپا گزارشی سالانه فراهم کند و امکان 
تحقیق درباره ســرویس ها و محصولات جدید نیز فراهم شود. وستاگر از 
رای اعضا درباره تقویت این قانون استقبال کرد. او در توئیتی نوشت: اقدام 
مذکور پیام واضحی ارسال می کند که در دموکراسی اتحادیه اروپا شرکت 
های فناوری بزرگ قانون را تعیین نمی کنند بلکه قانونگذاران این کار را 

انجام می دهند.

ICT تاثیر منفی افزایش نیافتن تعرفه ها بر بازار
مصرف اينترنت موبايل 2 برابر ارتباطات ثابت

رئیس رگولاتوری با بیان اینکه مصرف کاربران بر بستر موبایل در حال حاضر 
دو برابر ارتباطات ثابت اســت، گفت: به دلیل پایین بودن تعرفه خدمات 
موبایل، در سالهای اخیر امکان سرمایه گذاری وجود نداشت. اعضای انجمن 
صنفی کارفرمایی شرکتهای SERVCO در نشست با رئیس رگولاتوری، 
عدم تدوین دقیق نحوه اجرا و تعرفه خدمات عمده فروشی در کمیسیون 
تنظیم مقررات ارتباطات، قیمت بالا و شرایط پرداخت سخت در خدمات 
نوین )LTE(، عدم اختصاص شبکه ها و سرویس های ایجاد شده از سوی 
اپراتورهای میزبان، ایجاد محدودیت برای شرکت های SERVCO در 
حق داشــتن Core ، Accounting و …، عدم الزام شرکت مخابرات 
ایران به عقد قرارداد با شرکت های SERVCO را از دلایلی عنوان کردند 
که اپراتورهای SERVCO نتوانستند بر اساس مصوبه کمیسیون تنظیم 

مقررات ارتباطات در بازار ICT به شکل مطلوب فعالیت کنند.
 SERVCO در این نشست، آزاد ســازی تعرفه های فروش شرکت های
به دلیل نداشتن انحصار و سهم بازار عمده، اصلاح مصوبات مغایر با اصول 
رقابتی و اصل ۴۴ قانون اساســی جمهوری اسلامی ایران، تدوین دقیق و 
منطقی الزامات امنیتی در خدمات عمده فروشی، تعیین تکلیف قراردادهای 
عمده فروشی و نحوه واگذاری امکانات در هنگام صدور پروانه ها و اختصاص 
منابع ملی و… از مواردی بود که اعضای انجمن کارفرمایی شــرکت های 
خدمات ارتباطی )ســروکو( در قالب راهکارهای پیشــنهادی برای حل 

مشکلاتشان عنوان کردند.
صادق عباسی شاهکوه رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در 
این نشست با اشاره به اهمیت توسعه ارتباطات ثابت مبتنی بر فیبر نوری در 
کشور به عنوان اولویت وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در شرایط حاضر 
گفت: عدم توسعه ارتباطات ثابت در سال های اخیر به دلیل عدم افزایش 
تعرفه و فراهم نبودن امکان سرمایه گذاری، تأثیر منفی در ارائه خدمات در 

بخش ارتباطات سیار نیز داشته است.
وی افزود: در حال حاضر مصرف کاربران بر بســتر تلفــن همراه، دو برابر 
حوزه ارتباطات ثابت در کشور است در حالی که این روند در سایر کشورها 
معکوس اســت و نیازهای روز افزون کاربران بر بستر ارتباطات ثابت رفع 
می شود. معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به اینکه موانع و 
مشکلات طرح شده از سوی اپراتورهای ثابت از دغدغه های رگولاتوری نیز 
هست، تصریح کرد: موضوع اصلاح تعرفه مهم است و در حال حاضر به دلیل 
پایین بودن تعرفه در بخش موبایل، هم امکان سرمایه گذاری در سالهای 
اخیر وجود نداشته و هم فرهنگ مصرف عمومی به سمت استفاده بیشتر از 

موبایل سوق پیدا کرده است.
عباسی شاهکوه با تاکید بر استفاده از پتانســیل فکری و مشورتی بخش 
خصوصی افزود: با توجه به سرعت تغییرات تکنولوژی و افزایش روزافزون 
کاربرد ارتباطات و فناوری اطلاعات در زندگی روزمره، باید روی مقررات 
این حوزه متناسب با شرایط زمانی بازنگری صورت گیرد و ما اعتقاد داریم 
این فرآیند باید بر اساس بازخوردهای دریافتی از فعالان بخش ICT و در 

مشارکت و همفکری با بخش خصوصی انجام شود. 

حمله  هكرها به كروم دسكتاپ
هکرها در حال حمله به گوگل کروم نسخه دسکتاپ هستند و برای حل مشکل، 
لازم است جدیدترین نسخه کروم را نصب و برنامه را مجددا راه اندازی کنید.گوگل 
شروع به انتشار نسخه 96.۰.۴66۴.۱۱۰ مرورگر دسکتاپ کروم برای رفع یک 
آسیب پذیری امنیتی کرده است که به طور فعال توسط هکرها مورد سوءاستفاده 
قرار می گیرد. رفع این مشکل آسان اســت؛ اطمینان حاصل کنید مرورگر شما 
به روز است، ســپس آن را مجدداً راه اندازی کنید تا نســخه به روز و اصلاح شده 
راه اندازی شود. پست وبلاگ گوگل توضیح می دهد که نسخه جدید این مرورگر 
صرفا برای رفع آسیب پذیری های امنیتی موجود منتشر شده است که یکی از آنها 
CVE-2۰2۱-۴۱۰2 نام دارد.به روزرسانی کروم به طور خودکار انجام می شود، 
بنابراین ممکن است کروم از قبل وصله شــده و به روز باشد. برای اطمینان، روی 
سه نقطه عمودی در گوشه سمت راســت بالای مرورگر کلیک کنید، سپس به 
Help > About Chrome بروید. اگر مرورگر شــما به روز نباشد، این عمل 
از کروم می خواهد نسخه به روز شــده را ببیند و دانلود کند. پس از دانلود کروم 
نسخه 96.۰.۴66۴.۱۱۰ )یا اگر نســخه جدیدتری در دسترس باشد(، پیامی 
خواهید دید که کروم به روز است. دانلود نسخه جدید احتمالاً نیازمند راه اندازی 
مجدد مرورگر است.بسیاری از مرورگرهای دیگری که از زیربنای منبع باز کروم 
استفاده می کنند، مانند مایکروسافت اج و ویوالدی، هنوز پچ های خود را منتشر 
نکرده اند. مشخص نیست چه تعداد از کاربران در معرض خطر این سوءاستفاده 
یا هر سوءاستفاده دیگری هســتند. با این حال، به دلیل سهولت نصب و دانلود 
مرورگرهای رایگان، دانلود کروم و وارد کــردن اطلاعات مرورگر خود از مرورگر 

دیگری نسبتاً ساده است.

اخبار

سرمایه گذاری ۷ میلیارد دلاری اینتل در مالزی
شرکت اینتل ۳۰ میلیارد رینگیت )۷.۱۰ میلیارد دلار( در مالزی ظرف یک دهه آینده سرمایه گذاری می کند تا تاسیسات تولید و تست تراشه جدیدی احداث کند.پتَ جلسینگر، مدیرعامل 
اینتل اعلام کرد انتظار می رود تولید تاسیسات جدید در مالزی در سال ۲۰۲۴ آغاز شود.دولت مالزی اعلام کرد سرمایه گذاری ۳۰ میلیارد رینگیت از سوی اینتل بیش از چهار هزار شغل در 
کارخانه این شرکت آمریکایی و بیش از پنج هزار شغل ساخت و ساز ایجاد خواهد کرد.آمریکا و مالزی ماه گذشته اعلام کردند قصد دارند توافقی را تا اوایل سال آینده برای بهبود شفافیت، 

انعطاف پذیری و امنیت در زنجیره تامین بخش نیمه رسانا و تولید امضا کنند.

به نظر می رسد که دریافت 
اینمــاد بــدون ســتاره، 
یــک مانع جــدی نبوده و 
نمی تواند جلوی تراکنش 
یا رشــد و بزرگ شــدن 
کسب وکار ها را بگیرد؛ بلکه، تنها قصد دارد ریسک 
تجارت در قبال حقوق مصرف کننده مدیریت شود.

به گزارش تســنیم، وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در نامــه ای بــه رئیس جمهور و رئیــس مجلس، 
پشتوانه های قانونی اینماد را تشــریح کرده است. 
در نامه وزیر صنعت، معــدن و تجارت که در تاریخ 
۱5 آذر ماه و خطاب به ابراهیم رئیسی و محمدباقر 
قالیباف، رؤسای قوای مجریه و مقننه صادر شده، به 
ماده ۱۰3 آئین نامه اجرایی قانون مبارزه با پولشویی 
اشاره شده اســت که بر اســاس آن، داشتن مجوز 
نماد اعتماد پیش نیاز ابزار پذیرش مجازی اســت. 
همچنین ماده ۱۱ قانون پایانه های فروشگاهی مبنی 
بر الزام بانک مرکزی در ســاماندهی دستگاه های 
کارتخوان و درگاه های پرداخت مورد اشاره وی قرار 

گرفته است.
لازم به ذکر است که همه کسب وکارهای اینترنتی 
از ســوم آذرماه ملزم شــده اند برای دریافت درگاه 
پرداخت جدید، اینماد داشــته باشــند. همچنین 
پیش از این »مهران محرمیان« معاون فناوری های 
نوین بانــک مرکزی گفته بود که کســب وکارهای 
خرد می توانند به طور کاملا سیســتمی و برخط و 
تنها با ارائه اطلاعات هویتی و دامنه خود نسبت به 
اخذ اینماد بی ستاره اقدام کنند. این در حالی بود که 
در روزهای اخیر اعتراض نسبت به اجرای اینماد به 
شکل اجباری برای کســب وکارهایی که پرداخت 
الکترونیکی دارند، بالا گرفتــه و حتی عده ای آن را 

زمینه ساز انحصار دانسته اند.
از همین رو سعی داریم بخشی از ابهامات موجود در 
رابطه با »الزام قانونی اینماد« و همچنین انتقادات 
مطرح شده علیه این طرح را بر اساس قوانین مرتبط 

به این موضوع مورد بررسی قرار دهیم.

شاید اولین ابهام کسب وکار های مجازی برای الزام 
دریافت اینماد، این باشد که تصمیم جدید وزارت 
صمت بر اساس چه مبانی قانونی اتخاذ شده است. در 
ابتدا باید به ماده ۱۰3 آیین نامه اجرایی قانون مبارزه 
با پولشویی اشاره کرد که بر اساس آن، وزارت صمت 
مکلف شده تا امکان استعلام برخط اینماد را برای 
بانک مرکزی فراهم کند؛ البته این تکلیف توســط 
وزارت صمت در سال 98 انجام شد و بانک مرکزی 
نیز می بایســت برای ارائه درگاه پرداخت اینترنتی 

)IPG(، اینماد را از وزارت صمت استعلام کند.
به طور کلــی، درگاه پرداخت اینترنتی توســط دو 
نوع عامل اجرایی تحت نظارت بانک مرکزی صادر 
می شود؛ که شامل شرکت های ارائه دهنده خدمات 
پرداخــت )PSP( و پرداخت یارها می شــود. این 
تکلیف قانونی بانک مرکزی در اسفند ۱398 برای 
 )PSP( شرکت های ارائه دهنده خدمات پرداخت
انجام شــد و از اوایل آذرماه ســال جاری نیز برای 

پرداخت یارها الزامی شده است.
گفتنی اســت که آیین نامه اجرایی قانون مبارزه با 
پولشویی توسط شورای عالی مبارزه با پولشویی تهیه 
شده است و به تایید رئیس وقت قوه قضائیه )آیت الله 
رئیسی( رسیده و پس از آن  در مهر ماه ۱398 مورد 

تأیید هیئت وزیران نیز قرار گرفته است.
بر اساس اظهارات مســئولان وزارت صمت تکلیف 
قانونی برای اخذ اینماد صرفــاً در مورد درگاه های 
جدید که توســط شــرکت های پرداخت یار صادر 
می شود اجرایی شــده و درگاه هایی که در گذشته 
دریافت شده اســت همچنان فعال می ماند و هیچ 

درگاه پرداختی غیرفعال نخواهد شد.
اینماد دو تا کارکرد اصلــی دارد، یکی اینکه مجوز 
کسب وکار اینترنتی است که در قالب اینماد بدون 
ســتاره و تک ســتاره صادر می شــود و دوم اینکه 
رتبه اعتماد به یک فروشــگاه اینترنتی را نشــان 
می دهد، که در قالــب اینماد با ســتاره های 2، 3، 
۴ و 5 صادر می شــود. باید به این نکته اشــاره کرد 
که بخش مجوز هــا، یعنی اینماد بدون ســتاره یا 
تک ستاره اجباری است و اخذ رتبه های اعتماد یعنی 
ستاره های 2 تا 5 کاملا اختیاری بوده و الزامی در این 

رابطه برای کسب و کار ها وجود ندارد.

برای کســب وکارهای خرد، اینماد بدون ســتاره 
به عنوان یک مجوز اعلان محور در نظر گرفته شده که 
به صورت غیرحضوری و آنلاین صادر می شود و صرفاً 
نیازمند ثبت اطلاعات هویت، رشته فعالیت و آدرس 
اینترنتی فروشگاه )Domain( است که فرآیند آن، 

کمتر از ۱۰ دقیقه طول می کشد.
همچنین، بر اســاس اطلاعات موجود در ســایت 
اینماد، تعرفه اینماد بدون ســتاره برای ســهولت 
حداکثری به 5۰ هــزار تومان کاهش داده شــده 
است )در مقایسه با ۱75هزار تومان که برای اینماد 
تک ستاره است(. بررسی خبرنگار ما نشان می دهد 
که  صاحبــان کســب وکار های اینترنتی کوچک 
میتواننــد با مراجعه به ســایت اینمــاد به راحتی 
درخواست خود را ثبت کرده و  مجوز اینماد بدون 

ستاره را خود را دریافت کنند.
اینماد بدون ســتاره صرفــاً با یک اعــلام و ثبت 
حداقلی )Registration( است؛ به همین دلیل 
ممکن اســت، حتی افرادی که اینماد بدون ستاره 
می گیرند برای مصرف کنندگان ریسک ایجاد کنند 
و عملکردشان منجر به تعداد زیادی شکایت از طرف 
مشتریانشان شــود.بنابراین برای مدیریت ریسک 
اینماد های بدون ستاره یک تدبیر و کنترل نرم لحاظ 
شده است؛ بدین صورت که اگر تعداد تراکنش های 

کسب و کار از 5۰ عدد یا مجموع ارزش تراکنش های 
آن از 5۰ میلیون تومان در ماه تجــاوز کرد، بدون 
اینکه جلوی تراکنش فرد گرفته شود، به وی اطلاع 
داده می شود که بایستی در بازه زمانی معقول، مثلًا 

۱۰ روز، روند گرفتن اینماد تک ستاره را طی نماید.
به نظر می رســد که کنترل اینماد بدون ســتاره، 
یک مانع جدی نبــوده و  نمی تواند جلوی تراکنش 
یا رشد و بزرگ شدن کســب وکار ها را بگیرد؛ بلکه، 
تنها هشــدار می دهد تا صاحبان کسب و کار برای 
دریافت اینماد تک ســتاره اقدام کننــد؛ چرا که بر 
اســاس قانون می بایست ریســک تجارت در قبال 
حقوق مصرف کننده مدیریت شود.  البته این سقف 
قابل تنظیم است و جای نگرانی برای کسب وکارهای 
خرد نیست؛ علاوه بر این، وزارت صمت اعلام کرده 
کهاگر لازم باشــد ســقف تراکنش متناسب با نوع 

رشته فعالیت تنظیم خواهد شد.
با این وجــود، معــدودی از فعالان اکوسیســتم 
استارتاپی از مدیران کســب و کار  ها و فروشگاه های 
اینترنتی خواسته اند تا در مقابل الزامی شدن اینماد 
مقاومت کنند.  به نظر می رسد که این عمل بیش از 
آنکه نشــانه ای برای اعتراض و انتقاد نسبت به یک 
فرآیند قانونی باشد، نشان دهنده حمایت برخی افراد 

از فعالیت های غیر شفاف و غیر قانونی خواهد بود.

آيا كسب وكارهای خرد برای اخذ اينماد دچار مشكل می شوند؟

الزام اینماد به جهت حفظ حقوق مصرف کنندگان
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در جمع رؤســای 
نمایندگی هــای ایران در کشــورهای همســایه، 
ظرفیت های کشــور در زمینه ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات را برای همکاری های منطقه ای تشــریح 
کرد.به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در 
گردهمایی روسای نمایندگی های ایران در کشورهای 
 ،ICT همسایه با اشاره به ظرفیت های ایران در حوزه
گفت: ما به لحاظ موقعیــت جغرافیایی و همچنین 
توانایی های فنی شــرایط خوبی بــرای همکاری با 
کشورهای همسایه در حوزه ترافیک و هاست محتوا 
داریم.نخســتین حوزه ای که وزیر ارتباطات به آن 
اشاره کرد، امکان ارائه خدمات پلتفرم های ایرانی در 

کشورهای همســایه بود که در این خصوص گفت: 
پلتفرم های خدمات رسان ایرانی از حمل و نقل بار و 
مسافر تا خرید و فروش آنلاین و نیز پلتفرم های ارائه 
محتوا قابلیت رقابت با نمونه هــای خارجی را دارند 
و ظرفیت فعالیت در کشورهای همســایه را دارند.
وی پروژه های فیبرنوری مشــترک را یکی دیگر از 
ظرفیت های ایــران برای همکاری هــای منطقه ای 
عنوان کرد و افزود: در دنیای امروز ترانزیت ترافیک 
داده و بستر آن که فیبر نوری است یکی از موضوعات 

مهم در تعاملات بین کشورها است و در این حوزه نیز 
در کشور ظرفیت تولید تجهیزات انتقال داده وجود 
دارد و امکان همکاری با کشورهای منطقه را داریم.
زارع پور که در جمع نمایندگان ایران در کشورهای 
منطقه سخن می گفت، با اشاره به ظرفیت های پست 
برای همکاری های منطقه ای، تصریح کرد: در حوزه 
پست با تولید تجهیزات ســورتینگ هوشمند کالا 
امکان همکاری با کشورهای منطقه وجود دارد.وی به 
توانمندی های فضایی و اولویت های دولت سیزدهم 

برای این حوزه اشــاره کرد و افــزود: در حال حاضر 
ایران امکان ساخت ماهواره های سبک و پرتاب های 
زیرمداری را دارد و می تواند به مرکز این نوع پرتاب ها 

در منطقه تبدیل شود.
وزیر ارتباطات به برنامه دولت برای تثبیت لایه لئو تا 
یک سال آینده اشاره کرد و گفت: ۱۰ کشور در جهان 
امکان پرتاب ماهواره به لایه لئو را دارند که جمهوری 
اســلامی یکی از این ده کشور اســت و دستیابی به 
مدارات ژئو در افق 5 تا 6 ســاله در دستور کار کشور 
است.بر اســاس این گزارش، در این جلسه برخی از 
نمایندگان ایران در کشورهای همسایه نظرات خود 
را درباره همکاری های منطقه ای در حوزه ارتباطات 

با وزیر ارتباطات مطرح کردند.

یک موسسه حقوقی آمریکایی برای پیگیری پرونده 
شکایت قربانیان شبکه های اجتماعی از این شرکت 
های بزرگ فناوری، اعلام آمادگی کرد. بحث مهمی 
که این روزها مطرح می شود این چالش است که آیا 
پلتفرم های اجتماعی اقدامات کافی برای رسیدگی به 
موضوع آزار و اذیت در فضای مجازی را انجام داده اند 
یا خیر. اکنون یک شرکت حقوقی به دنبال حل این 
مشکل است. متیو برگمن، بنیانگذار مؤسسه برگمن، 
یک شرکت حقوقی در شــهر سیاتل آمریکا، این ماه 
اعلام کرد کــه مرکزی حقوقی با هــدف حمایت از 

قربانیان شبکه های اجتماعی تأسیس کرده است.
وی مدعی اســت که این مرکز اولین مرکزی است 
که به طور انحصاری و ویژه بــر وکالت و نمایندگی 
خانواده هایی متمرکز شــده که کــودکان آن ها به 
نحوهای مختلف از شــبکه های اجتماعی آســیب 
دیده اند.برگمن طی گفتگویی با وبگاه فوربز، در مورد 
این ابتکار توضیح داد: »در حال حاضر نتایج مخرب 
فعالیــت پلتفرم های معیوب اجتماعــی را می توان 
در نرخ های سرسام آور خودکشــی نوجوانان، آمار 
افسردگی، اضطراب، اختلالات خوردن و خودآزاری 

مشاهده کرد.
این مؤسســه به دنبال این اســت که شرکت های 
بزرگ شــبکه های اجتماعی را برای آســیب هایی 
که به خانواده هــا و کودکان آن ها می زنــد، وادار به 

پذیرش مسئولیت و پرداخت خســارت کند تا این 
شرکت ها به مرور برای حفظ منافع اقتصادی خود به 
دنبال ارائه  محصولاتی ایمن تر با محیطی مناسب تر 
باشــند.«برگمن در ادامه  اظهارات خــود افزود که 
چگونه قلدری در شــبکه های اجتماعــی می تواند 
حتی پیامدهایی به مراتب فاجعه بار تر نسبت به آزار 
و اذیت های حضوری و شــخصی در فضای فیزیکی، 
داشته باشــد.وی در همین راستا گفت: »قلدری در 
شــبکه های اجتماعی به دلیل ویژگی کیفی اعتیاد 
آور بودن پلتفرم های اجتماعــی، به مراتب می تواند 
مخرب تر از دیگر انواع قلدری باشد.«روانشناسان و 
روانپزشکان بر ســر اینکه شبکه های اجتماعی مثل 
قمار و سایر اعتیادهای شناخته شده پتانسیل اعتیاد 
آوری بالایی دارند توافق دارند. برای مثال، اســناد 
داخلی فیس بوک اذعــان دارند که 8 تا ۱2 درصد از 
مشتریان این پلتفرم دچار مشکل اعتیاد به اینترنت 
هســتند.وی در ادامه افزود: »همانطور که مشخص 
اســت تمام رفتارهای اذیت کننده و به طور خاص 
قلدری، آسیب زا هستند و این در حالیست که ماهیت 
و ســاختار پلتفرم های آنلایــن اجتماعی همچنان 
قربانیان را به سمت اینگونه رفتارهای مضر می کشاند.
برگمن سپس به تأثیرات وحشتناک و آسیب هایی که 
قلدری بر قربانیان خود می گذارد اشاره کرد که این 
اثرات طبق مســتندات و ادله  آکادمیک کاملًا اثبات 

شده است. بر اساس گزارش مرکز کنترل و پیشگیری 
بیماری ایــالات متحده آمریکا، خودکشــی در بین 
نوجوانان از بازه زمانی ســال های 2۰۰8 تا 2۰۱8، 

افزایشی 57 درصدی داشته است.
برگمن همچنین در این مورد گفت: »میزان افسردگی 
در دهه  گذشــته در بین نوجوانان دوبرابر شــده و 
همچنان در حــال افزایش اســت. اختلالاتی مانند 
اختلال خوردن و خودآزاری نیز در حال افزایش است. 
این آمار از سال 2۰۰8، وقتی که نوجوانان شروع به 
فعالیت در شــبکه های اجتماعی و استفاده از آن ها 
کردند رو به فزونی است و از آن زمان رنگ کاهش به 

خود ندیده است.«
بر اســاس اظهارات بنیانگذار مؤسســه حقوقی یاد 
شده، این شرکت، از نهایت توان خود برای پیگیری 
مطالبات حقوقی اقشار آسیب پذیر در بستر فضای 
مجازی استفاده خواهد کرد. با این حال هدف نهایی 
هیچگاه حذف استفاده از شــبکه های اجتماعی یا 
دلســرد کردن نوجوانان و جوانان از مشــارکت در 
این پلتفرم هــا نخواهد بود و در عــوض تلاش ما بر 
این است که هنگام بروز چنین مشکلاتی پلتفرم ها 
قابل پاسخگویی باشند.به عقیده برگمن، شبکه های 
اجتماعی، می توانند در فضای مجازی تأثیرات مثبت 
نیز داشته باشند و از طرفی دلیلی ندارد که پلتفرم ها 
نتوانند سیســتمی امن تر طراحی کنند. هم اکنون 

خطــرات پلتفرم های آنلاین اجتماعــی بر تأثیرات 
مثبت آن غلبه کرده است.

برگمن در انتهای این گفتگو پیشــنهاداتی در مورد 
تغییرات مورد انتظار از طراحی و عملکرد پلتفرم ها 
ارائه کرد. این پیشنهادات شــامل این موارد است: 
سیستمی مبتنی بر تأیید هویت کاربر که اطلاعاتی 
مانند سن و … را در بر داشته باشد تا اطمینان حاصل 
شود که کاربران همان کسی هستند که ادعا می کنند. 
هشدار کافی به والدین در مورد آسیب های احتمالی 
پلتفرم های اجتماعــی که کــودکان و نوجوانان را 
تهدید می کند و محدودیت میزان زمان و ســاعاتی 
که کــودکان و نوجوانان اجازه ی دسترســی به این 

پلتفرم ها را دارند.
ممنوعیت دسترســی به محتواهای نامناسب برای 
این دست از کاربران و همچنین اطلاع به والدین در 
صورت بروز هر گونه سو استفاده احتمالی که کودکان 
و نوجوانــان در معرض آن باشــند. تلاش هایی این 
چنینی در راستای محدود و چارچوب مند ساختن 
رفتار شــرکت های فناوری و پلتفرم های اجتماعی، 
می توانند تأثیرات شگرفی بر بهبود این محیط داشته 
باشــد. با این وجود تحقق این اهداف کلان، نیازمند 
تغییر و اصلاح الگوریتم ها برای جلوگیری از هدایت 
نوجوانان و کودکان آسیب پذیر به سمت محتواهای 

نامناسب است.

بررســی های امنیتی نشــان می دهد نقص تازه 
شناسایی شده در یکی از کتابخانه های جاوا چندان 
مورد سوءاستفاده قرار نگرفته و تا به حال حملات 
چندانی از این بابت گزارش نشده است. آژانسی که 
در آمریکا مسئول دفاع از این کشور در برابر هک 
است، روز سه شنبه اعلام کرد اکثر حملاتی که با 
اســتفاده از نقص نرم افزار مذکور صورت گرفته 
اند، جزئی بوده و بسیاری از آنها با هدف سرقت و 

استخراج ارزهای دیجیتال انجام شده اند.

مقامــات آژانــس امنیــت ســایبری و امنیت 
زیرســاخت آمریــکا گفتند گزارش هــای چند 
شــرکت امنیتی درباره نصب باج افــزار یا تلاش 
دولت های دیگر برای سرقت اســرار اطلاعاتی از 
این طریق را تأیید نکرده اند. اریک گلدشــتاین، 
دستیار اجرایی مدیر امنیت ســایبری در آژانس 
مذکور در تماســی با خبرنگاران گفت: ما شاهد 

 کمپین هــای نفوذ گســترده و بســیار پیچیده
 نیستیم.

اما وی هشدار داد ممکن است این شرایط پایدار 
نباشــد و آژانس مذکــور به دنبــال جمع آوری 
اطلاعات قابل اتکا در مورد انواع نــرم افزارهایی 
است که ممکن است به علت وقوع این نقص مورد 
سوءاستفاده قرار بگیرند. ممکن است تعداد زیادی 

روتر به علت نقص یادشده مورد حمله قرار بگیرند 
و وزارت امنیت داخلی آمریکا در حال بررسی این 
موضوع است تا در صورت لزوم به روزرسانی هایی 
انجام شود. آسیب پذیری یادشده مربوط به یک 
ابزار لاگ مبتنی بر جاوا به نام Log۴j اســت که 
 Apache بخشی از خدمات لاگ بنیاد نرم افزاری
محسوب می شود. برای حل مشکل یادشده یک 
وصله نرم افزاری در تاریخ شــش دسامبر عرضه 

شده است.

ايران ظرفيت تبديل شدن به مركز پرتاب های زيرمداری در منطقه را دارد

اولویت همکاری های منطقه ای ارتباطات 

راه اندازی موسسه حقوقی ویژه شکایات قربانیان شبکه های اجتماعی 

نقص جدید جاوا حملات چندانی در پی نداشت


